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1 Úvod 

V bakalářské práci autor popisuje historii tělesné výchovy a sportu  

v Hluboké nad Vltavou, a to od roku 1893, kdy byla zachycena první tělovýchovná činnost,  

až po současnost. Autor si toto téma vybral z důvodu zajímavých a přínosných informací 

z oblasti historie sportovní činnosti a také proto, že zde prožil již několik let. Dalším důležitým 

bodem pro tvorbu této práce se stal obrovský rozkvět sportu v tomto městě v posledních 

letech. I přesto, že má Hluboká nad Vltavou pouze kolem pěti tisíc obyvatel, je zde obrovská 

škála sportovní činnosti, a to pro každé roční období. Zarážející se jeví, že zde dosud nejsou 

sepsány žádné informace o sportovním dění. Cílem této práce je tedy přiblížení historie tělesné 

výchovy a sportu na podkladě mnoha získaných písemných pramenů či rozhovorů. 

Autor plně věří, že tato práce bude velkým přínosem nejen pro něho samotného v rámci 

ukončení bakalářského studia, ale i pro samotné město Hlubokou nad Vltavou. Neexistuje 

dosud žádná obdobná práce na toto téma, a tak bude bakalářská práce autora první tištěnou 

dokumentací kompletní sportovní i tělovýchovné historie v již zmíněném městě za určitou 

časovou osu. 

Práce je rozdělena celkem do sedmi kapitol. První kapitola obsahuje stručný nástin 

historie samotného města Hluboká nad Vltavou, kdy dochované nálezy a zápisky sahají  

až do doby kamenné. Zbývající kapitoly datují historii tělesné výchovy a sportu v chronologicky 

řazených časových sférách. 

Druhá kapitola zahrnuje časový úsek od roku 1893, tedy od počátku první sportovní 

činnosti, až do roku 1918. V této době vznikly vůbec první zmínky o organizovaném spolku,  

a to TJ Sokolu Hluboká. Dále vznikl i Sportovní klub Hluboká a fotbalový klub.  

Třetí kapitola se zabývá dobou válečných a meziválečných let 1919 – 1945. Zde 

docházelo k největším úpadkům a zákazům ve vykonávání sportů a činností jednot z důvodu 

války, okupování a odebírání majetků. I přesto v této době vznikala nová sportovní odvětví  

a docházelo i k rozvoji ostatních jednot či klubů. Mezi nově vzniklá sportovní odvětví řadíme 

Dělnickou tělovýchovnou jednotu, Odbočku čs. turistů, házenou, volejbal, basketbal, lední 

hokej, tenis a odbor šermu.  

Ve čtvrté části této práce autor znázornil poválečnou dobu v letech 1945 – 1956,  

kdy došlo k podstatným změnám v oblasti sjednocení a vzniku nové tělovýchovné jednoty. Dále  

je zaznamenán i rozvoj jednotlivých sportovních činností. 
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Pátá kapitola popisuje léta 1957 – 1989, tedy období komunismu. Tato doba přinesla  

do dějin města velké výstavby a rekonstrukce. Docházelo k dalšímu rozvoji již zmiňovaných 

sportů či jednot. Mezi nové sporty se zařadily šachy a nohejbal.  

V šesté části práce je autorem sepsána historie tělovýchovy a sportu od roku 1990 

po současnost, tj. do roku 2016. Autor zde dále odkazuje na značný sportovní rozkvět  

21. století, který velmi důrazně zasáhl sportovní dění v Hluboké nad Vltavou. Sportovní oblast 

byla obohacena o nová odvětví - baseball, softball, golf. Zároveň došlo k rozšíření sítě 

cyklostezek a k založení sportovně relaxačního centra. 

V poslední kapitole je autorem zmíněna sportovní oblast nad rámec činnosti pořádané 

pod Tělovýchovnou jednotou Hluboká. V této souvislosti se jedná o Běh kolem Hluboké  

na 25 km, silniční motocyklové závody, jachting, závody koní a kanoistický závod  

České Budějovice – Praha.  
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2 Metodologie 

2.1 Cíl práce 

Cílem práce je zpracovat historii tělesné výchovy a sportu v městě Hluboká nad Vltavou 

od počátku jejího vzniku až po současnost, a to na základě obsahové analýzy publikací, 

periodik, kronik a rozhovorů s pamětníky o jednotlivých sportovních oddílech. 

2.2 Úkoly práce 

Z tohoto cíle vyplývají následující úkoly: 

 Provedení detailní obsahové analýzy všech dostupných materiálů, zabývající se touto 

tématikou. 

 Zpracování archivních fondů Státního oblastního archívu v Třeboni. 

 Zpracování archivních fondů Okresního archívu v Českých Budějovicích. 

 Zpracování dostupné relevantní dobové tištěné prameny a dobová periodika 

 Zpracování archivních fondů Sokol0a a tělovýchovných jednot v Hluboké nad Vltavou. 

 Zpracování soukromých a osobních archívů zaměřené na TVS v tomto městě. 

 Vytvoření soustavného souboru obrázků a fotografií, vytvoření jejich odpovídajících 

popisků a uvedení jejich přesného zdroje. 

 Zpracování stručného nástinu města Hluboké nad Vltavou. 

2.3 Předmět práce  

Z hlediska časového se jedná o zpracování historie tělesné výchovy a sportu od jejich 

vzniku po současnost. Z hlediska obsahového je předmět práce založen na organizovaně 

vzniklé a vedené spolky, na sportovní a závodní činnost. V posledním aspektu předmětu práce  

se jedná o územní hledisko, kdy celá práce je vytvořena autorem z oblasti dnešního města  

dle aktuálního katastru.  

2.4 Použité metody práce 

V bakalářské práci autor použil obsahovou analýzu, pro systematický a kvantitativní 

popis obsahu použitých publikací, periodik, kronik a rozhovorů. Dále autor uplatňuje metodu 

historickou. Tato metoda umožňuje vyhledávat a následně porovnávat potřebné informace, 
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fakta či údaje a rozhovory s pamětníky města. Veškeré materiály byly získány studiem 

literatury, ať již v písemné či elektronické podobě. Pro psaní této práce byla použita metoda 

přímá, která se využívá v historické problematice, společně s metodou progresivní, používanou 

v časových následnostech. Jako poslední metody použil autor synchronní, což je metoda 

sloužící k popisu vlastního děje. 

V průběhu celého textu této práce autor použil citační normu APA. Veškerá slovní 

spojení či věty byly sepsány dle pravidel českého pravopisu. Nutno podotknout, že časové 

údaje, které se v práci vyskytují, autor též napsal podle pravidel českého pravopisu, nikoli dle 

normy. V celém textu autor použil citace pod čarou.  

2.5 Rozbor pramenů a literatury 

Nejdůležitějšími zdroji pro tvorbu práce se staly nepochybně dochované písemnosti 

v knižních podobách od autorů, kteří jsou zároveň pamětníky města Hluboká nad Vltavou. 

Převážnou část z těchto informací autor získal sekundární analýzou všech získaných pramenů. 

V některých případech byla použita i primární analýza. 

 Nejvíce užitečných a potřebných podkladů bylo autoru zapůjčeno na městském úřadě  

a v městské knihovně již zmiňovaného města. Převážná část těchto informací sahala hluboko 

do historie tématiky této práce. Jednalo se o zpracovaný tištěný pramen člena zastupitelstva, 

panem Karlem Váchou st. Z tohoto pramenu autor čerpal pro období od vzniku TJ Sokol  

po rok 1978. 

Mezi další důležité zdroje bezesporu patřily rozhovory s pamětníky či trenéry současných 

klubů, které dodaly práci potřebné atributy. Informace z uskutečněných rozhovorů znamenaly 

velký přínos pro úspěšné dokončení této práce, neboť spousta historických dat již nebyla 

v písemné podobě dochována. 

Stejně důležité byly archivní materiály, které autor získal v SOA v Třeboni a Českých 

Budějovicích. Neméně cennými se stala periodika vycházející v pravidelných intervalech,  

kde jsou do detailů popsány sportovní úspěchy místních klubů na soutěžích všech úrovní. Tato 

periodika poskytla již zmiňovaná městská knihovna. 

Přílohu práce obohatily dochované dobové i novější fotografie, použité z dostupných 

pramenů či vlastních zdrojů. Často byly autorovi poskytnuty opravdu vzácné fotografie  

či prospekty, ze kterých mohla být práce sestavena. 
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3 Stručný nástin historie města Hluboké nad Vltavou 

Turisticky známé místo Hluboká nad Vltavou je městem okresu České Budějovice. Svou 

polohou se město nachází v jižních Čechách. Od samotných Českých Budějovic je  

Hluboká nad Vltavou vzdálena necelých 10 km. Městem protéká jedna z nejznámějších českých 

řek Vltava. Nejvíce se město proslavilo nejen svou historií, ale i státním zámkem Hluboká, který 

je chloubou celé České republiky. Na zámku se natáčelo mnoho slavných filmů, např. česká 

filmová pohádka Pyšná princeznina na motivy od Boženy Němcové.  

 
Obrázek č. 1. Dobová pohlednice z roku 1901. www.hradyazriceniny. 

Nejstarší dochované památky o vůbec jakémkoliv pobytu člověka na místě, kde dnes 

stojí město Hluboká nad Vltavou, sahají až do doby kamenné. Na vrcholu Hluboké  

se vyskytovalo, pro své dokonalé místo, pevné hradiště. To s postupem času sloužilo  

po generace všech panovníků jako hlavní sídlo.1  

Začátkem nové křesťanské éry se u nás usídlili Germáni. Germánská naleziště  

se nacházejí v blízkosti Hluboké v dnešní Zlivi a Zbudově. Po šest století zde převládala 

germánská nadvláda do doby, než se zde v sedmém století usídlili Slované. Tato osídlení trvala 

                                                 
1
 Koblasa, P., & Kovář, D. (2012). Hluboká nad Vltavou v proměnách staletí. České Budějovice: Historicko-

vlastivědný spolek v Českých Budějovicích pro město Hlubokou nad Vltavou, s. 6. 
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a držela si svou kontinuitu téměř šest století. Dostali jsme se již do raného středověku,  

kdy dochází ke sloučení malých osad do větších celků a kolonií.2 

 
Obrázek č. 2. Dvourozměrný model původního gotického hradu Hluboká nad Vltavou - kresba  
D. Kovář. Koblasa & Dvořák, 2012. 

Počátky Hluboké nad Vltavou se datují k 13. století, za vlády „železného a zlatého“ krále 

Přemysla Otakara II. Ten si vybral vyčnívající výběžek nad řekou pro postavení svého hradu, 

který je v dnešní době jedním z nejkrásnějších zámků v České republice. Společně s hradem 

byla výstavba tehdejších budov na Hluboké naplánována na rozmezí let 1262 – 1265, společně 

s Českými Budějovicemi. Název Hluboká vznikl ve 14. století dle tehdejšího označení lesa v této 

oblasti.3 

Po smrti Přemyslovců se hradu zmocnili Vítkovci. Jmenovitě Záviš z Falkenštejna, který 

se stal v roce 1279 nejmocnějším panovníkem v zemi. Hluboká se stala svědkem významné 

události, když se Vilém připojil k rakouským pánům v boji proti Jindřichovi z Hradce  

a 16. listopadu 1351 se na Hluboké uskutečnila velká a krvavá bitva. Celý válečný spor musel 

urovnat sám velký král Karel IV. Moci na Hluboké se tak ujímá nový král Maiestas Carolina, 

který dobře panoval i přes nástrahy šlechty, která se chtěla hradu zmocnit. Nicméně se vlády 

v roce 1356 znovu ujímá Vilém, který v témže roce umírá.4 

Do období Schwarzenbergů se na Hluboké vystřídala spousta rodů s významnými 

panovníky, kteří se zapsali svými činy do historie. Zmínkou určitě stojí poznamenat, že Vilém 

                                                 
2
 Koblasa, P., & Kovář, D. (2012). Hluboká nad Vltavou v proměnách staletí. České Budějovice: Historicko-

vlastivědný spolek v Českých Budějovicích pro město Hlubokou nad Vltavou, s. 6. 
3
 Koblasa, P., & Kovář, D. (2012). Hluboká nad Vltavou v proměnách staletí. České Budějovice: Historicko-

vlastivědný spolek v Českých Budějovicích pro město Hlubokou nad Vltavou, s. 10. 
4
 Koblasa, P., & Kovář, D. (1997). Město jménem Hluboká. České Budějovice: Historicko-vlastivědný 

spolek v Českých Budějovicích pro město Hlubokou nad Vltavou, s. 12. 
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z Pernštejna nechal vytvořit v roce 1490 urbář, který se stal prvním pramenem tehdejší doby  

o rozsahu panství. Do urbáře bylo zaznamenáno vše podstatné, včetně platů, berní  

i hospodářů. Každý z hospodářů měl vymezenou robotní povinnost: „Jíti milí, když se rozkáže, 

od zámku; den seno séci, sušiti, shrabati i skopiti, dva dni žíti, dva záhony konopí hlavatých 

vytrhati a řepy 2 vyrýti“. Koblasa, P., & Kovář, D. (2012, 12). Dále došlo k významným stavbám 

rybníku Bezdrev, založení vinice na Zámeckém vrchu, pivovaru a dalších podniků.5  

Roku 1561 královská komora znárodnila Hlubocké panství, které následující rok prodala 

Jáchymovi z Hradce. Roku 1661 vykoupil celé panství i s okolními statky Jan Adolf I., hrabě 

Schwarzenberg, kdy tímto skutkem počal dlouhodobou vládu rodu Schwarzenbergů. Po téměř 

tři staletí vládl tento rod v Hlubockém panství, který pochází z Dolních Frank v Německu.6 

Obrázek č. 3. Historická pohlednice z roku 1885, na níž je znázorněn barokní hlubocký zámek,  
dle reprodukce starého obrazu. Koblasa & Dvořák, 2012. 

  Začátkem druhé poloviny 19. století změny a rozkvět ve městě utichly, a to až do roku 

1860. Téhož roku došlo k dalšímu rozkvětu v kultuře i v jiných odvětvích a zároveň vznikaly 

různé spolky. Toto vše vedlo k jedinému cíly a to, aby se Hluboká nad Vltavou roku 1885 stala 

městem.7 

                                                 
5
 Koblasa, P., & Kovář, D. (2012). Hluboká nad Vltavou v proměnách staletí. České Budějovice: Historicko-

vlastivědný spolek v Českých Budějovicích pro město Hlubokou nad Vltavou, s. 12. 
6
 Koblasa, P., & Kovář, D. (1997). Město jménem Hluboká. České Budějovice: Historicko-vlastivědný 

spolek v Českých Budějovicích pro město Hlubokou nad Vltavou, s. 26. 
7
 Koblasa, P., & Kovář, D. (1997). Město jménem Hluboká. České Budějovice: Historicko-vlastivědný 

spolek v Českých Budějovicích pro město Hlubokou nad Vltavou, s. 32. 
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První polovina dvacátého století, přinesla nejen již zmiňovanému městu, ale i velké části 

světa prudké změny v podobě první a druhé světové války. Při 1. světové válce zemřelo 

důsledkem války 84 hlubockých občanů. Roku 1918, kdy po více jak 4 letech válka zanikla, 

téhož roku 28. října vznikl samostatný československý stát. Doba první republiky přinesla 

městu zlepšení společného života a kultury. Roku 1919 se uskutečnily první obecní volby.8 

Bohužel se 15. března 1939 skrze Hlubokou prohnala německá okupační vojska. 

Následně jsme se stali Protektorátem Čechy a Morava. Tím začala 2. světová válka. Netrvalo 

dlouho a občané poznali změny, projevující se těžkou okupační dobou. Na popud občanů 

vznikla v Hluboké odbojová složka Hnutí za svobodu.9 

 
Obrázek č. 4. Slavnostní průjezd rudé armády 9. 5. 1945 na Hlubocké náměstí na levé fotografii.  
Na druhé fotografii snímek ze dne 10. 5. 1945 v 11 hodin dopoledne, slavnostní průjezd americké 
armády. Koblasa & Dvořák, 2012. 

Osvobození nastalo dne 5. května roku 1945 pod velením nadporučíka Eickeho. Radnici 

zastoupilo 13 členů, kdy první schůzi řídil Jan Kladrubský, později v této práci zmiňovaný  

ve sportovních aktivitách. Roku 1948 v únoru došlo k převratu aktivity národních socialistů  

a vlády se ujalo KSČ. Za této doby došlo k mnoha transformacím ve všech odvětvích, 

k výstavbám nových továren, budov, ale i sportovních zařízení. Vznikly např. státní lesy, státní 

rybářství, státní statky a jiné.10  

Zlomový okamžik nastal v roce 1968, kdy město obsadila vojska Varšavské smlouvy  

a došlo tak k pobouření nejen občanů, ale i rady města. Ta následně tlumočila svým 

                                                 
8
 Koblasa, P., & Kovář, D. (2012). Hluboká nad Vltavou v proměnách staletí. České Budějovice: Historicko-

vlastivědný spolek v Českých Budějovicích pro město Hlubokou nad Vltavou, s. 24. 
9
 Koblasa, P., & Kovář, D. (2012). Hluboká nad Vltavou v proměnách staletí. České Budějovice: Historicko-

vlastivědný spolek v Českých Budějovicích pro město Hlubokou nad Vltavou, s. 29. 
10

 Koblasa, P., & Kovář, D. (2012). Hluboká nad Vltavou v proměnách staletí. České Budějovice: 
Historicko-vlastivědný spolek v Českých Budějovicích pro město Hlubokou nad Vltavou, s. 32 - 33. 
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nadřízeným: „…že my máme svou národní hrdost, čestnost, a že každý z nás s naprosto klidným 

rozumem uvažuje o těchto událostech“. Koblasa, P., & Kovář, D. (2012, 33). Pravdou však 

zůstává, že tato doba přinesla opravdu štědré stavební rozsahy v novostavbách a renovací 

budov. Bylo postaveno nové hokejové hřiště, krytá tribuna na Podskalské louce a mnoho 

dalších významných staveb nejen pro sportovní činnosti.11 

Po změnách listopadové revoluce roku 1989 došlo i na Hluboké k založení Občanského 

fóra, které mělo nejprve 17, a poté 22 členů. Po 44 letech proběhly opět svobodné volby. Roku 

1995 bylo postaveno kino Panorama v městské části a v letech 1994 – 1995 začala výstavba 

vilové čtvrti Westinghouse, určené pro americké odborníky, kteří stavěli jadernou elektrárnu 

Temelín.12  

V rozmezí let 1996 – 1997 došlo k výstavbě koupaliště v hodnotě 22 milionů Kč. Tato léta 

byla ráj pro rozvoj sportu a takový byl i plán výstavby, kdy roku 2000 byla zprovozněna Kuki 

aréna a dále zimní stadion s umělou ledovou plochou a s ekologickým chladicím systémem. 

Podskalská louka posloužila ke stavbě 27 jamkového golfového hřiště, blízko vzniklo  

i baseballové a softbalové hřiště (2002), sportovně relaxační areál - dnes velmi známý 

Adrenalin park (2009), Adventure minigolf (2011). Došlo k propojení cyklostezek přes hlubocké 

komunikace s ostatními cestami. Na přelomu roku 2010 a 2011 vzniklo relaxační a regenerační 

centrum a mnoho uměleckých prvků po celé Hluboké. I nadále plánuje město další výstavbu 

v různých oblastech.13  

Zajímavostí je nepochybně téměř stabilní počet obyvatel po dobu více než sta let,  

přestože se počet domů se ztrojnásobil, viz tabulka č. 1. Příčinnou tohoto nepoměru je fakt,  

že před více než sto lety bylo na Hluboké značné množství velkostatkářů, zaměstnávajících 

velké množství pacholků a děveček, kteří pracovali a žili na místních statcích.14 Počet obyvatel, 

který autor uvedl, se neshoduje s údaji evidovanými v regionálním informačním servisu, 

nicméně autorova data jsou čerpána z použité literatury.  

V posledních letech rapidně narostl počet obyvatel, ale i domů z důvodu dalších 

bytových výstaveb v celé Hluboké nad Vltavou.15 

                                                 
11

 Koblasa, P., & Kovář, D. (2012). Hluboká nad Vltavou v proměnách staletí. České Budějovice: 
Historicko-vlastivědný spolek v Českých Budějovicích pro město Hlubokou nad Vltavou, s. 32 - 33. 
12

 Koblasa, P., & Kovář, D. (2012). Hluboká nad Vltavou v proměnách staletí. České Budějovice: 
Historicko-vlastivědný spolek v Českých Budějovicích pro město Hlubokou nad Vltavou, s. 35. 
13

 Tamtéž. 
14

 Z rozhovoru s Karlem Váchou st.  
15

 Tamtéž. 
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Obrázek č. 5. Panoramatický snímek Hluboké nad Vltavou z roku 2005. Sváček, 2005. 

Rok sčítání Počet obyvatel Počet domů 

1854 2.083 - 

1869 2.373 211 

1880 2.965 241 

1890 2.829 261 

1900 2.817 270 

1921 2.835 311 

1930 2.735 423 

1947 2.557 528 

1961 2.928 - 

1970 2.914 584 

1982 3.123 636 

1991 3.244 733 

2001 3.591 867 

2011 3.882 1120 

2016 5.163 - 

Tabulka č. 1. Přehled počtu obyvatel a domů ve vybraných letech v Hluboké nad Vltavou od roku 1854 
do roku 2016. Koblasa & Dvořák, 2012. 
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4 Historie tělesné výchovy a sportu v Hluboké nad Vltavou 
v letech 1893 – 1918 

4.1 Vznik Tělocvičné jednoty Sokol Hluboká nad Vltavou 

Dochované písemnosti, týkající se tělesné výchovy a sportu v Hluboké nad Vlavou,  

se datují k roku 1893. Tehdy se několik nadšenců, po zhlédnutí sokolského sletu v Českých 

Budějovicích, pokusilo založit první tělocvičnou jednotu. Jejich pokus o vznik se zdařil  

a 44 zájemců se dočkalo založení dne 3. prosince 1893 Tělocvičné jednoty Sokol.16 

Tato jednota se tak stala první tělocvičnou jednotou v již zmiňovaném městě. V čele 

jednoty stál Jarolím Mařík, který s několika dalšími členy výboru pravidelně organizoval  

pro své členy cvičební hodiny v místnosti, kterou výboru dovolila pronajímat Okresní 

hospodářská záložna. Pronajatá místnost ovšem Sokolu sloužila pouze v zimních  

a pochmurných dnech. Přes letní a slunečné dny využívala jednota zahradu Jana Kladrubského, 

jednoho z členů výboru. Zde byla postavena a pořízena provizorní hrazda a bradla,  

která sloužila ke gymnastickým prvkům a zároveň ke cvičení a posilování cvičenců.  Postupem 

času jednota svým členům pořídila několik činek a na místo žíněnek se použily matrace. Mimo 

vlastní tělocvičné činnosti v TJ Sokol vznikla turistika a osvětová činnost. Roku 1894  

byl vytvořen spolkový prapor, který je dosud uchován.17 

Ovšem již po dvou letech od svého vzniku jednota prožila těžkou krizi, kdy došlo 

k neshodám mezi členy výboru. Několik cvičenců a členů z jednoty vystoupilo. Ne všichni však 

jednotu opustili, a tak zbylí členové celou situaci vyřešili a byl zvolen nový výbor. Tentokrát  

se v čele TJ Sokol představil Dr. František Eremiáš, kterému napomáhali T. Koreš, F. Parýzek,  

A. Rentz a J. Uzel. Problémy však přetrvávaly i nadále v podobě cvičebních prostorů.  

V roce 1896 obdržela jednota výpověď na pronajatou místnost Okresní hospodářskou 

záložnou. Členové byli nuceni cvičit na zahradě, kterou jim propůjčil člen výboru Antonín Rentz 

a později posloužila i malá tělocvična tehdejší dívčí školy. Jako protislužba jednoty vůči škole 

sloužila výpůjčka veškerého nářadí a náčiní, které TJ Sokol vlastnil. I přes nepříznivé podmínky 

se cvičení rozšířilo i na dorostence, a to v roce 1900. O jedenáct let později vznikl i ženský 

odbor s vlastním vedením ve složení jedenácti žen.18 

                                                 
16

 Vácha, K. (1978). 85 let tělovýchovy a sportu v Hluboké nad Vltavou. České Budějovice: Redakční 
kroužek v Českých Budějovicích, s. 3. 
17

 Tamtéž. 
18

 Vácha, K. (1978). 85 let tělovýchovy a sportu v Hluboké nad Vltavou. České Budějovice: Redakční 
kroužek v Českých Budějovicích, s. 4. 
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K velkému úpadku činnosti v jednotě přispěla první světová válka, do které bylo roku 

1914 povoláno 58 členů. Bohužel se osm členů kvůli smrti v boji nevrátilo. Mezi těchto osm 

členů patřili: F. Čermín, A. Kadlec, K. Koreš, K. Kučera, F. Kuntz, F. Pešina, F. Pfleger  

a Ing. J. Zedník. Se vznikem prvního samostatného státu roku 1918 byla činnost i četnost 

jednoty plně obnovena.19 

4.2 Vznik Sportovního klubu 

První písemné zmínky o dění Sportovního klubu jsou dochovány z roku 1911,  

kdy hlubočtí studenti založili „Studentský sportovní kroužek“. Mezi sporty,  

které se provozovaly, patřil tenis, hrávající se na hřišti zámeckého parku. Dále se hrál tzv. 

bandy-hokej, ke kterému posloužila zamrzlá vodní plocha Židovského rybníka. V době první 

světové války se tato činnost ovšem utlumila. Činnost Sportovního klubu se na chvíli rozkvetla  

v letech 1918 a 1919. Roku 1918 je uznán oficiální rok vzniku tohoto klubu. Členové klubu hráli 

házenou a fotbal.20  

 
Obrázek č. 6. První bandy-hokejisté Studentského sportovního kroužku z roku 1911. Zleva: K. Květ,  
A. Svoboda, K. Kašpar, V. Křenek, Č. Kudláček, F. Květ a K. Cibulka. Vácha, 1978. 

                                                 
19

 Vácha, K. (1978). 85 let tělovýchovy a sportu v Hluboké nad Vltavou. České Budějovice: Redakční 
kroužek v Českých Budějovicích, s. 4. 
20

 Vácha, K. (1978). 85 let tělovýchovy a sportu v Hluboké nad Vltavou. České Budějovice: Redakční 
kroužek v Českých Budějovicích, s. 6. 
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4.3 Počátky fotbalu na Hluboké 

Historicky nejpopulárnějším sportem se stal fotbal, který se hrál od počátku vzniku 

Sportovního klubu. I z tohoto důvodu se k tomuto sportu zachovalo a doložilo nejvíce 

písemností a nálezů. První vznik fotbalu se ve městě Hluboká nad Vltavou datuje k roku 1918. 

I přes velkou oblíbenost tohoto sportu, z důvodu špatného a nekvalitního hřiště, tento sport 

zanikl. Tehdejšími hráči byli: Cibulka, Kašpar, Komárek, Lidral, Ing. Mikšovský, Pokorný, Říha, 

Soukup, Šindelář, Šperka, Trefný, Trnka a Záhorka.21  

Prvním hřištěm pro fotbal se stala plocha v místě, kde je postavena dnešní ZOO Hluboká 

nad Vltavou. Poté se hřiště přesunulo na místo, které se nazývalo U Hvězdáře, ale i toto hřiště 

bylo zrušeno z důvodu stavby pozemní komunikace v této oblasti. Tato oblast se nachází na 

dnes již zastavěné ploše u křižovatky na Munice a hlavní silnicí na Týn nad Vltavou.22 

  

                                                 
21

 Vácha, K. (1978). 85 let tělovýchovy a sportu v Hluboké nad Vltavou. České Budějovice: Redakční 
kroužek v Českých Budějovicích, s. 9. 
22

 Z rozhovoru s Karlem Váchou st.  
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5 Historie tělesné výchovy a sportu v Hluboké nad Vltavou  
v období 1919 – 1945 

5.1 Vývoj tělocvičné jednoty Sokol Hluboká nad Vltavou 

Činnost jednoty rostla, a tak se Sokol v roce 1925 dočkal prvního družstva, které bylo 

sestaveno z významných jmen, mezi něž patřil J. Kladrubský, K. Říha, J. Přibyl, A. Švadlena,  

S. Pavlovský a J. Vácha. Zde nesmíme opomenout skvělé výkony družstva dorostenek  

pod obětavým vedením náčelnice Antonie Kudláčkové. Po zkušenostech z předchozích let  

se výbor poučil a nechal založit stavební komisi, aby pro jednotu získávala prostory,  

ať již v zajištěných stavbách či v nových stavebních místech. Snaha o účel této komise  

se vyplatila a v roce 1927 došlo k slavnostnímu otevření nové sokolovny, která byla postavena 

na místě po bývalém vyhořelém pivovaru. O zásluhu se učinili nejen členové jednoty,  

ale i ostatní organizace, které přispěli finančními i ostatními dary.23 

 
Obrázek č. 7. Vlevo na fotografii závodní družstvo gymnastů Sokola v roce 1925 v sestavě zleva:  
J. Kladrubský, K. Říha, J. Přibyl, A. Švadlena, S. Pavlovský, J. Vácha. Vpravo dorostenci na cvičení 
v Hosíně roku 1932. Na horní fotografii okrskový slet Sokola v roce 1948. Vácha, 1978. 
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 Vácha, K. (1978). 85 let tělovýchovy a sportu v Hluboké nad Vltavou. České Budějovice: Redakční 
kroužek v Českých Budějovicích, s. 4. 
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Sláva, která se rychle šířila, přinesla nový náhled na tělovýchovu, a tak se jednota 

zasloužila o založení nových sokolských jednot v obcích v blízkosti Hluboké. Mezi ně patřil 

Hosín, Zliv, Purkarec, Chotýčany a Kostelec. Občané města, ostatních obcí i vesnic mohli spatřit 

výsledky sokolského cvičení na téměř pravidelně opakujících se veřejných cvičení. 

Mnohonásobně se tato cvičení stávala hlavním cvičením celého okrsku nebo i župy. Pojem 

župa znamenal vyšší složky sokolské organizace. Mnoho členů jednoty pracovali na místech 

okrskových a župních funkcionářů. Hlubočtí cvičenci se umisťovali na předních příčkách  

i na vyšších soutěžích, konkrétně v nářadí. Družstvo dorostenek dokonce na IX. všesokolském 

sletu v Praze roku 1932 bodovalo, a to hned dvakrát, kdy dosáhlo prvního místa v šestiboji  

a třetího místa v trojboji.24 

 
Obrázek č. 8. Lehkoatletické přebory jednoty z roku 1936 v sestavě zleva: O. Pražák, F. Soucha,  
J. Kladrubský, J. Slepička, B. Meškán, V. Běhounek, J. Čermín, J. Děták, K. Běhounek. Vácha, 1978. 

Činnost v jednotě všech cvičenců nespočívala však jen ve cvičení určené vystoupením, 

ale byla zpestřena o tehdy rozvíjející se jiná sportovní odvětví. Mezi tyto odvětví patřila česká 

házená, volejbal, lehká atletika, lyžování, plavání a mnoho dalších sportů, které postupem času 

vznikly pod samostatným vedením spolu s vlastními soutěžemi. Vedle sportovní činnosti 

v Sokole vznikla také kulturní činnost, kdy nejstarší tradici měl odbor divadelní, který takřka 

pracoval již od založení samotné jednoty. Ten zažil svůj největší rozmach při otevření nové 

sokolovny. Za chod a slávu tohoto odboru se nepochybně zasloužilo několik herců, režisérů,  

ale i technických pracovníků. Počet přesahuje minimálně přes dvacet členů odboru.  
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O velikou činnost se také zasloužil loutkářský odbor, který řadu let rozveseloval a bavil 

hlubockou drobotinu. Zvláštností v odboru kultury však tvoří historie biografického odboru, 

kdy v roce 1921 městská rada pronajala Sokolu biograf. Ovšem během několika let se odbor 

vzdal licence a celé biografické zařízení získala jednota Sokol.25 

Bohužel v roce 1941 okupační úřady zakázaly veškerou činnost Sokola. Jednota  

tak formální cestou prodala celé zařízení do soukromého vlastnictví tehdejším členům 

bioodboru. Biograf však zůstal v provozu. Město se ihned ujalo provozu a majitelé  

se dožadovali nájemného, za které by podpořili rodiny, ze kterých byl někdo vězněn 

v koncentračních táborech. Tehdejším majitelům hrozily nucené práce v Německu v rámci 

obvinění německým vládním komisařem Heveram. Naštěstí celá záležitost skončila s pokutou 

pro Karla Běhounka, zástupce majitelů.26 

Nikdo však v roce 1941 nevěřil, že se Sokol rozpadl na věky a tak část členů odnesla 

různé náčiní, dva prapory, část archivu a mnoho dalšího, aby tak zabránili před jistým zničením. 

Po válce se vše vrátilo do jednoty. Ovšem nikoho nebolely ztráty na majetku tak, jako ztráty  

na životech těch, kteří padli v koncentračních táborech a v nacistických věznicích.  

Proto se na památku padlých umístila v Sokolovně pamětní deska s jejich jmény. Členové 

jednoty se během okupace účastnili osvobozovacích a partyzánských akcí v hojném počtu 

okolo 60 mužů.27 

5.2 Pozastavení a následná činnost Sportovního klubu 

S rozvojem klubu se v pozdější době ujala i lehká atletika, která ovšem byla cvičena 

pouze sportovci a tělocvikáři. V prvopočátku založení tohoto klubu odvedli velmi obětavou 

práci bratři Květové a Cibulkové společně s MUDr. Hruboňem. I přes veškerou snahu  

se nepodařilo získat stabilní a odpovídající hřiště provozovaným činnostem. Tato trápení 

skončila roku 1924, kdy Sportovní klub zanikl.28  

Obnova klubu nastala v roce 1933, kdy kolem téhož roku byl velký výkvět sportů 

v Hluboké nad Vltavou. Dokonce byl získán pozemek určený ke sportu po levém břehu řeky 

Vltavy. Tento pozemek slouží dodnes jako sportovní areál, který prošel mnoha úpravami. 

Znovuvzkříšený klub pod vedením obětavého Ing. Františka Vondráška došel ke zřízení nových 

hřišť pro fotbal, tenis, volejbal, hřiště pro tělovýchovu, ale i pro malé děti. Dokonce bylo  

na řece zbudováno koupaliště i s kabinami. Veškerý sportovní komplex byl obklopen zelení  
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a místní lidé, převážně sportovci se tak dočkali krásného sportovního areálu. Za tuto činnost 

celého vybudování areálu se zasloužilo také mnoho místních občanů. Vedle Ing. Vondráška  

se o to nejvíce přičinili: Ing. Oto Trenda, Václav Soukup, Vavřinec Čermák, Karel Klökner, bratři 

Říhové, František Pavlovský, František Šindelář, František Adámek, Harry Wright, Jaroslav 

Kaiseršat, bratři Břicháčkové, Karel Koloušek a František Zajíc.29 

Fotbal, který se stal vůbec nejrozšířenějším sportem převážně po celém světě, převládal 

i ve Sportovním klubu, jako sport číslo jedna. S postupem času vznikaly další sportovní oddíly, 

mezi které patřil lední hokej, česká házená, šerm, basketbal a další sporty. Všechny již zmíněné 

oddíly i spolky, které teprve budou jmenovány, prošly úspěšnými, ale i těžkými roky z důvodu 

války či jiných potíží. Celková činnost Sportovního klubu zaniká sjednocením tělovýchovných 

jednot (Sokol, DTJ) roku 1948 do jednotné Tělovýchovné jednoty.30 

5.3 Vznik Dělnické tělovýchovné jednoty Hluboká 

Počátkem vzniku nového Československa vzniká v městě Hluboká nad Vltavou nová 

tělovýchovná složka pod názvem Dělnická tělovýchovná jednota. Členy jednoty se stávali 

příslušníci hlubockého proletariátu, dále továrníci, lesníci a zemědělští dělníci a též členové 

jejich rodin. Nesmíme zde opomenout významná jména zakladatelů Dělnické tělovýchovné 

jednoty, mezi které paří: V. Eremiáš, F. Houška, K. Břicháček, A. Kočí, J. Piskáček,  

M. Štěpánková - Šindelářová, K. Fyrbacha. J. Ciglbauer a M. Vakermanová.31  

 
Obrázek č. 9. Slavnostní průvod roku 1929 k výročí 10 let vzniku DTJ. Vácha, 1978. 

                                                 
29

 Vácha, K. (1978). 85 let tělovýchovy a sportu v Hluboké nad Vltavou. České Budějovice: Redakční 
kroužek v Českých Budějovicích, s. 6. 
30

 Tamtéž. 
31

 Tamtéž. 



26 

 

Začátky, jako u ostatních zakládajících spolků, nebyly lehké. Chyběly finanční prostředky, 

prostory, ale i zkušenosti s vedením a založením spolku. Mezi prvními nadšenci, kteří  

se rozhodli v roce 1921 stát se kvalifikovanými cvičiteli, stáli K. Fyrbach  a M. Šindelářová.  

Ta se po celou dobu trvání stala náčelnicí spolku.32 

Vedle tělocvičné a kulturní činnosti byl v roce 1924 ustanoven velmi agilní cyklistický 

kroužek. Členové tohoto spolku měli své trikoty, kterým byla pruhovaná košile. Také česká 

házená našla v DTJ své nadšence a příznivce.33 

S postupem času přibývalo nových členů, kteří obětavě a nezištně vykonávali svou 

činnost v jednotě až do roku 1941. Pravidelná cvičení se konala v prostoru tělocvičny dívčí 

školy, ale i v bývalém hostinci U Hrušků v Podskalí. V letních a teplých dnech se mohlo cvičit  

i na dvoře pily, která je do dnes v tomto městě schopna provozu. Tato jednota se pravidelně 

účastnila slavností při spoluúčasti okolních jednot, včetně jednoty Sokol. Dělnická jednota měla 

i své vlastní cvičiště, ale bohužel pro svou malou rozlohu, bylo pro veřejné cvičení malé.  

Toto místo se nacházelo v místě dnešního řečiště Vltavy pod jezem. Po vltavské regulaci bylo 

cvičiště přeloženo k mlýnskému náhonu, kde byla přistavena výborovna a hudební pavilon. 

Uvažovalo se i o výstavbě pro divadelní odbor jednoty.34 

Divadelní činnost patřila tehdy k jediným finančním zdrojům jednoty, která za získaný 

obnos v zápětí nakoupila potřebné materiály pro vybudování cvičiště, ale použila je  

i na náklady spojené se cvičením a účastí na slavnostech. Velké zásluhy o chod divadelního 

odboru Dělnické tělovýchovné jednoty mají Václav Eremiáš a Václav Tesař. Hry byly vybírány 

převážně z oblasti dělnického prostředí a mívaly premiéry v předvečer 1. máje. Mimo 

zajišťování divadelních představení vznikaly kabaretní večery i silvestrovská pásma. Hrávalo se 

v sále hotelu Obec, dále Na Podhradě a též i U Hrušků, kde si dokonce sami členové postavili 

vlastní malé jeviště. Po roce 1941, kdy byla činnost jednoty zakázána, byl zabaven majetek, 

prapor i archiv.35 

5.4 Vznik odbočky Klubu čs. turistů 

Hluboká nad Vltavou, jak již vyplývá z úvodní části této práce, bývala a i nyní je velmi 

lukrativním a zajímavým místem již z mnoha důvodů. V tomto případě mluvíme o turistice, 

která byla a doposud je v tomto místě velmi rozsáhlá, i když paradoxně zde vznikla až v roce 

1922. Tohoto roku byla založena Odbočka klubu československých turistů. V čele této strany 
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bedlivě stál soudní rada František Černý. Klub velmi úzce spolupracoval s Okrašlovacím 

spolkem, v roce 1926 vyšel jejich společný turistický průvodce s názvem Hluboká nad Vltavou  

a okolí pod dohledem učitele A. Dubského.36 

 
Obrázek č. 10. Na obou fotografiích jsou hlubočtí mladí turisté v Nízkých Tatrách. Vácha, 1978. 

5.5 Házená 

Sport házená si získal mnoho obdivu nejen ze strany samotných hráčů, ale i diváků. Jako 

jeden z mála sportů se však do dnešní doby nedochoval, a tak nyní žije pouze v srdci 

a ve vzpomínkách pamětníků.37 

Pravá česká házená vznikla až v roce 1921, však první pokusy byly již roku 1919 v podání 

dorostenců Sokola pod vedením J. Marvala. Mezi hráče české házené patřili F. Turinský,  

K. Remta, F. Pavlovský, J. Sládek, K. Vopátka, F. Šindelář, S. Pavlovský, J. Kuliš a J. Pruner. 

Ovšem i o dva roky později právě při vzniku pravé házené byli přítomni sokolští muži. Z důvodu, 

že Sokol v té době nebyl členem Sportovního svazu, přestoupili Hlubočtí do místního SK,  
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aby své dovednosti mohli využít na soutěžích. Ani ženy se však nedaly zahanbit a jejich 

družstvo, stejně tak jako to mužské, ovládalo soutěže a drželo si přední příčky tabulek.38 

 
Obrázek č. 11. Házenkáři Sokola v roce 1929. Zleva: L. Podlešák, V. Běhounek, V. Irovský,  
J. Kudláček, J. Kladrubský, F. Šindelář, J. Vácha. Vácha, 1978. 

Roku 1934 došlo po pauze k obnovení ženského družstva, ale bohužel jen krátce, 

vzhledem k přicházející okupaci roku 1941 a především zákazu celého Sokola i DTJ. Všichni 

hráči házené tak museli nastupovat do utkání pod hlavičkou SK Hluboká.39 

Výrazného úspěchu dosáhlo i dorostenecké družstvo, které díky prvnímu místu v jižních 

Čechách dostalo možnosti účastnit se na mistrovství republiky. Bohužel museli dorostenci 

soutěž z finančních důvodů ukončit. K dalšímu úspěchu mužů roku 1944 pomohla perfektní 

sestava družstva, která si zajistila vítězství v Jihočeské župě házené (JŽH). Tím si družstvo 

získalo možnost zúčastnit se o postup do divize s celky, jakož byly SK Dubí u Kladna, Úředníci 

Karlín, SK Jince a vítěz turnaje TTC Blovice. O kvalitě hlubockého mužstva se v blízké době 

přesvědčilo několik týmů z první ligy, které sehrály na Hluboké přátelské utkání a odnesly si 

vysokou porážku, byť se jednalo o špičkové týmy. Např. Kramolín Plzeň prohrála 22:7,  

Star Plzeň 10:3 a Ikar Plzeň 12:7.40 
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Obrázek č. 12. Dorostenecké házenkářské družstvo v roce 1941 v sestavě zleva: M. Hošna, J. Šinka,  
J. Hejna, J. Voráček, M. Magerstein, K. Vacek, J. Hovorka. Vácha, 1978. 

Po těchto úspěších se podařilo roku 1926 založit odbor české házené opět pod záštitou 

TJ Sokol, ale i hlubocká DTJ měla své družstvo. Obě družstva měla své hřiště umístěno  

na stejném místě na Ostrově, jen družstvo odboru využívalo i hřiště u Ohrady. S časem 

přicházeli do mužstva noví hráči, kteří se ihned výtečně zapojili a navázali tak na tradici 

hlubocké házené.41 

Ani jako žádná jiná sláva netrvá věčně, tak stejně platí pro hlubockou házenou,  

kdy v poválečných letech došlo i k jejímu poklesu. I přesto, že roku 1949 získalo mužstvo 

házené 2. místo na jihu Čech, byl to poslední okamžik házené na Hluboké, která vryla  

do paměti snahu a velké úspěchy, jež jsou dodnes nezapomenutelné.42 

5.6 Volejbal 

Některé sporty vznikaly jako doplňkové či průpravné. Mezi ně patří i volejbal, který byl 

původně založen roku 1926. Zakladatelé tohoto sportu nebyli nikdo jiní, než sokolští cvičenci 

v podání K. a V. Běhounků, J. Černína, V. Irovského, J. Kudláčka, J. Loudy a J. Váchy. Později 
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vzniklo i družstvo žen a obě družstva hrála utkání mezi ostatními Sokolskými celky 

v Jihočeském kraji. A i výsledky poukazují na to, že místní volejbal měl kvalitní družstva mužů  

i žen.43 

 
Obrázek č. 13. Družstvo hlubockých volejbalistek z roku 1938 v sestavě zleva: D. Spirytová,  
S. Spirytová, M. Komínková, Z. Černá, L. Balounová a L. Petrželková. Vácha, 1978. 

5.7 Basketbal 

Jiří Kladrubský si všiml sportu, pod názvem košíková, za svého pobytu v Praze a ihned 

roku 1932 založil sport i ve svém rodném městě. Zpočátku šlo o sálový sport a vybavení nebylo 

složité, tudíž si jej každý hráč obstaral sám. Tohoto sportu se účastnili převážně hráči házené, 

kteří jej využívali v zimním období. Počátky nepatřily k těm nejlehčím z důvodu, že chyběly 

zkušenosti a trenér. Občas se stávalo, že hra neměla s basketbalem nic společného  

a dokonce i samotní hráči nazývali sport „holírnou“.44 

Za určitý čas se však hra zlepšila a basketbal se hrál pod družstvem žen a dorostenců. 

Ženy dokázaly zvítězit roku 1938 v župním turnaji a ocitly se tím až u předsletového turnaje 

v Praze. Do mistrovské soutěže se tým přihlásil pod záštitou SK Hluboká roku 1944  

pod vedením M. Panského a V. Macary. Družstvo se tím dostalo do jihočeské divize.  

Téhož roku se na Hluboké uskutečnily jihočeské podzimní hry. O kvalitách hráčů nebyl pochyb 

a tak netrvalo dlouho a někteří hráči byli nominováni do reprezentace.45 
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5.8 Obnovení činnosti fotbalu pod záštitou SK Hluboká nad Vltavou 

Nečinnost klubu trvala do roku 1933. Tehdy se podařilo sehnat vhodné místo  

pro fotbalové hřiště. Hlubocká veřejnost se však dočkala slavnostního otevření až 19. srpna 

1934 s družstvem, které mělo pseudonym „wunderteam“, což v českém překladu znamená 

„zázračný tým“. S novým týmem do klubu přišli i noví hráči, a tím se oživila hra.46 

 
Obrázek č. 14. Fotbalisté SK Hluboké z roku 1934 v sestavě zleva: Irovský, Klojda, Šafelhofer, Kovář, 
Mareček, Šram, Lefan, Truhlář, Bílý, Prokopec. Vácha, 1978. 

Díky novému a stabilnímu hřišti dostal fotbal na Hluboké nový směr a hlavně stabilní 

zázemí pro vytvoření nových týmů. Začalo se dařit i ve výchově žactva a dorostu. Na Hluboké 

tím fotbalový klub získal pevný kádr mladších hráčů, kteří postupně doplňovali tým starších 

mužů. Velkého úspěchu dosáhlo družstvo mužů v roce 1941, kdy si zajistilo postup  

do I. A třídy. Tehdy Hluboká porazila týmy Písku, Milevska a Žirovnic a tento okamžik se stal  

do té doby tím nejúspěšnějším.47 

5.9 Lední hokej 

Jak již bylo zmíněno při založení SK, právě bandy-hokej se stal prvopočátečním sportem 

v klubu v zimním období a to již v roce 1911. Bohužel z této doby nebylo dochováno mnoho 

poznatků. Bandy-hokej se považuje za předchůdce ledního hokeje, kdy zásadní rozdíl je  
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ve tvaru hokejky a v tomto případě míčku. Pro bandy-hokej se používají kulaté hokejky a míček, 

na rozdíl od běžných hokejek a puku pro lední hokej. Prostory k vykonávání bandy-hokeje 

posloužil Židovský rybník (dnešní Podhradský rybník) v Hluboké nad Vltavou. Moderní pojetí 

hokeje nastalo v roce 1933, kdy se o průlom postarali Viktor Cibulka a František Šindelář.  

Ti založili první družstvo ve složení: Sochůrek, Pavlovský, bratři Lefanové a Koubové, Baloun, 

Šíma, Pátek, Šafelhofer, Irovský, Břicháček, Soucha, Čapek a Fiedler.48  

První kluziště se nacházelo v místě dnešního postaveného zdymadla, později na Staré 

řece a naposledy v oblasti slepého ramena Vltavy v tehdejším položení. Překvapivě byl zájem  

o hokej velký, a tak netrvalo dlouho a vznikla družstva dorostu a žáků. Tato družstva byla  

do budoucna základnou pro mužstva dospělých.49 

 
Obrázek č. 15. Hokejisté SK Hluboká z roku 1933 v sestavě zleva: B. Šíma, T. Šafelhofr, vedoucí  
V. Cibulka, K. Baloun, F. a B. Koubovi, K. Lefan. Klečící: V. Lefan, J. Sochůrek, F. Pavlovský Vácha, 1978. 

5.10 Tenis 

Historie tzv. bílého sportu začala na Hluboké činností místního tenisového kroužku.  

Ten měl však z důvodu kapacity omezený počet zájemců, protože vlastnil pouze jeden dvorec, 

který se nacházel v zámeckém parku. V době, kdy vrcholila činnost tohoto kroužku,  

byly sehrány meziměstské utkání mezi Českými Budějovicemi, Týnem nad Vltavou, Táborem  

a Třeboní. Z hráčů, kteří se účastnili těchto utkání, nesmíme opomenout V. Soukupa, J. Rohu, 
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Ing. V. Valentu a z žen M. Soukupovou a M. Březinovou. Téhož roku 1933, kdy byl tento spolek 

obnoven, se začalo přemýšlet o výstavbě 4 nových dvorců v místě budoucího sportoviště  

u řeky. Výstavba se konala v letech 1934 – 1935. Na počest dostavění tenisových kurtů  

a následného otevření byl uspořádán turnaj.50 

 
Obrázek č. 16. Hlubocký tenisový dorost v roce 1977. Zleva: K. Hovorka, J. Stráský, P. Mallát, vedoucí J. 
Brázda. Klečící: M. Brázdová, E. Štěpánková, R. Mallát. Vácha, 1978. 

V několika následujících letech byla činnost klubu stále intenzivnější díky skvělé  

a obětavé práci tehdejších funkcionářů MUDr. Vladimíra Stráského a Václava Soukupa.  

Tito muži uspořádali řadu utkání, ať meziklubových tak i exhibičních. Významným soupeřem, 

který si zahrál na půdě Hluboké v roce 1940, byl také pražský tenista a hokejista Josef Maleček. 

Bohužel ani v tomto klubu neponechala kámen na kameni druhá světová válka. Tenisové kurty 

byly zabaveny pro jiné účely, kdy se na jejich místě těžil štěrkopísek. Po skončení války nebyla 
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chuť opravovat tak rozsáhle poničené dvorce, a tak funkcionáři usilovali o získání nového místa 

pro výstavbu nových kurtů. Díky zásluze několika málo nadšenců, kteří opravili opuštěný  

a pomalu zapomenutý dvorec v zámeckém parku, tak umožnili klubu alespoň nadále 

fungovat.51 

 
Obrázek č. 17. Úprava tenisových dvorců místními členy a brigádníky před zničením po světové válce. 
Vácha, 1978. 

5.11 Vznik odbočky šermu na Hluboké 

Hlubocký šerm navázal na činnost šermířů z Českých Budějovic, kdy na Hlubokou přišel 

trenér, známý šermíř a olympionik, major František Dvořák. Roku 1936 cvičilo na Hluboké  

již 40 zájemců o šerm. Bohužel, jak již bývá zvykem, o nový sport je velký zájem, který časem 

opadne, a tak stejně tomu bylo i zde. Ale i přes velký opad zbylo pár opravdových nadšenců, 

kteří šířili slávu Hluboké v podobě vyhraných utkání. O to více strachu měli z těchto šermířů 

soupeři. Proto nesmíme opomenout některá jména, jakož jsou A. Ambrož, F. Borčický,  

F. Eremiáš, K. Konrády, J. Koranda, A. Nikendev a mnoho dalších.52 
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Obrázek č. 18. Klub šermířů z roku 1938. Zleva: F. Eremiáš, K. Říha, Ing. F. Opplt, Ing. F. Vondrášek, Ing. 
J. Plischek, trenér major F. Dvořák, J. Vondrášek, J. Koranda. Vácha, 1978. 

Tak jako jinde ve sportu platí nepsané pravidlo, že jen připravený může sklízet slávu  

a úspěchy, tak zde to platí dvojnásob. Právě ti nejpoctivější a nejvíce připravení dosahovali 

výborných umístění na krajské úrovni. Nejvíce úspěchů mělo družstvo v kategorii šermu 

kordem, o něco málo méně ve fleretu a šavli. Velké slávy se dočkali šermíři v letech  

1936 – 1947, kdy svým umístěním na mistrovských soutěžích byli na prvních příčkách.  

Mezi nejlépe umisťované hráče, kteří si tím zajistili nominaci do národního mužstva, patřili  

J. Vondrášek a K. Říha. Roku 1947 však končí šermířství na Hluboké pod modro bílou vlajkou 

místního SK, kdy samotní mistři tohoto sportu odcházejí do jiných míst za zaměstnáním.53 
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6 Historie tělesné výchovy a sportu v Hluboké nad Vltavou 
v době 1946 – 1956 

6.1 Ukončení činnosti TJ Sokol, SK, DTJ a odbočky KČST 

Roku 1948 došlo ke sloučení Tělocvičné jednoty Sokol, Sportovního klubu, Dělnické 

tělovýchovné jednoty a odbočky Klubu čs. turistů. Sloučení těchto jednot a klubů byla 

ukončena jejich samostatná činnost. Po skončení druhé světové války, tak činnost TJ Sokola 

trvala pouze necelé tři roky.54 

Celková činnost sportovní klubu, stejně tak jako u předchozí jednoty, zaniká do jednotné 

Tělovýchovné jednoty Hluboké.55 

 U DTJ se po válce se již její činnost jako samostatné složky neobnovila. Rozhodnutí  

o sloučení se oficiálně uskutečnilo v roce 1948, kdy byli zvolení náčelníci, jak z jednoty Sokol, 

tak i z Dělnické jednoty. Zástupci byli M. Šindelářová z DTJ a František Valenta ze Sokola. 

Dělnická jednota tedy vykonávala svou samostatnou činnost rovných dvacet let. Dodnes je 

známa a měla by jít příkladem obětavost a nezištná práce všech členů této jednoty.56 

Hlavní činnost Klubu čs. turistů byla soustředěna na pořádání výletů a vycházek  

do blízkého či vzdáleného okolí Hluboké, na hrady a zámky nynějšího Jihočeského kraje  

a na Šumavu. Veškeré tyto vycházky byly doplněny odborným výkladem daného místa,  

či děním, které se na místě uskutečnilo. Pořádaly se však i tajné noční výlety a plavby  

po vorech do Purkarce a na Karlův Hrádek, kdy tyto akce mívaly společenský a zábavný 

nádech.57 

Odbočka se zasloužila činností při zřízení a udržování povltavské turistické stezky, která 

vedla na Karlův Hrádek a do Purkarce. S budováním stezky bylo za potřebí velkého úsilí 

přinejmenším při vylomení skály a zřízení lávky kolem skalního útesu. Lávka však byla v roce 

1946 velkou vodou stržena a z důvodu bezpečnosti a neopakovatelnosti se stezka postavila 

znovu na vyšších sférách břehu Vltavy. Pro mládež se zřídila turistická prázdninová noclehárna, 
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která se nacházela v tehdejší dívčí škole. Velké úsilí stálo odbočku značení a udržování 

turistických tras v okolí Hluboké.58 

Omezení činnosti nastala jako u většiny ostatních spolků v průběhu druhé světové války, 

kdy se nesmělo promítat nic jiného, než filmy a diapozitivy s turistickým tématem. Opětovná 

činnost nastala po ukončení války. Situaci změnily únorové události v roce 1948, kdy došlo  

již k zmíněnému sjednocení Sportovního klubu a tělovýchovných jednot. Roku 1949 za pomoci 

místního národního výboru vznikla ve sportovním areálu Vltavy nová turistická noclehárna.59 

6.2 Vznik Závodní sokolské jednoty Sokola Zadrev 

Tato jednota vznikla sloučením jednotlivých oddílů a to Sokola, DTJ se sportovním 

klubem a Klubem českých turistů. Název jednoty prošel mnoha změnami, např. po únorových 

událostech zněl název Závodní sokolská jednota Sokol Zadrev. Od prosince roku 1952 patřil 

jednotě, dle použité literatury, název Tělovýchovná jednota Tatran. Správný název zněl však 

Dobrovolná sportovní organizace Tatran. Roku 1957 byl název změněn na již zmiňovanou 

Tělovýchovnou jednotu Tatran. Podobě dnešního názvu, a to Tělovýchovná jednota Hluboká 

nad Vltavou, se jednota dočkala roku 1970. I TJ Hluboká se zapsala do dějin sportovní činnosti 

velmi dobře a výsledkem byla řada místních členů, kteří díky činnosti jednoty dostali funkce 

v okresním orgánu.60 

Jednota byla pod vedením předsedů: F. Valentou, PhDr. J. Dětákem, V. Irovským,  

D. Peleckým a K. Váchou. Tito muži zajišťovali chod celé jednoty. Tento výbor vždy nacházel 

plné pochopení a podporu u Městského výboru Komunistické strany Československa  

(MěV KSČ) a Městského národního výboru (Měst NV). Podpory se jednota dočkala i u většiny 

organizací NF a závodů na Hluboké. Právě výbor složen z již zmiňovaných předsedů zajišťoval 

veškeré výstavby a inovace sportovního areálu a jednotlivých ploch.61 

Jak již bylo popsáno v jednotlivých kapitolách každého sportovního odvětví, po založení 

této jednoty začal sportovní areál vzkvétat. Na hřišti byla postavena tribuna, vybudovány 

zděné šatny se sociálním zařízením, postavena betonová plocha na kluziště. Došlo  

i k rekonstruování tenisových dvorců, oplocení a zlepšení služby v turistické ubytovně, úpravy 
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v tělocvičně a mnoho dalšího. Veškerá tato práce byla odvedena jen díky obětavým 

funkcionářům, kteří však za tuto činnost byli řádně odměněni a oceněni.62 

6.3 Vznik Základní a rekreační tělovýchovy 

Nejvíce dochovaných poznatků a zápisů patří právě do základní a rekreační tělovýchovy, 

kde je celý obsah velice rozsáhlý, čemuž nasvědčuje samotný název kapitoly. Nejen nejvíce 

dochovaných poznatků vrcholí v tomto oddíle, ale také počet členů, který se řadil k tomu 

největšímu. Již od roku 1948 sbor pod vedením náčelnice a náčelníka pravidelně pořádal 

cvičení pro své svěřence. Touto cestou je třeba poděkovat náčelnicím, které odváděly svou 

práci na výbornou. Mezi ně určitě patřily J. Krčmová, M. Vondrušková, J. Krátká, V. Hovorková,  

V. Papoušková, M. Žáková, S. Charvátová, M. Maňáková a V. Štěpková. V roli náčelníku sboru je 

nezbytně nutné jmenovat K. Běhounka, J. Přílepka, Ing. J. Zocha, J. Charváta, P. Marka 

 a V. Irovského ml. Tento výčet jmen jak náčelnic, tak i náčelníků, je pouze do roku 1978.63 

 
Obrázek č. 19. Okresní spartakiáda na Hluboké z roku 1954 - starší žáci. Vácha, 1978. 
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6.4 Volejbal 

Závodní volejbal se na Hluboké začal hrát rokem 1953 díky hlavnímu iniciátorovi  

Ing. Josefu Zochovi, bývalému prvoligovému hráči. Ze začátku byla zahájena soutěž 

v šestičlenném družstvu a ve dvojicích. Hlubočtí muži vyhráli stejně jako družstvo žen  

a přihlásili se do okresních soutěží. Mužstvo volejbalu si dokonce vybojovalo postup  

do Krajského přeboru roku 1955 a v něm dokončilo sezónu v první polovině, což byl pro tým 

velký úspěch. Původní šestka byla ve složení S. Cívka, F. Hovorka, B. Meškán, R. Štěpánek,  

K. Zeman a Ing. J. Zoch. Byla však posílena o hráče V. Bindru, Klímy a Bezpalce. Po oddílové 

krizi, která v této době zasáhla každý oddíl, odešli někteří hráči, kteří byli nahrazeni mladšími.64 

6.5 Basketbal 

V poválečných letech se hrála na Hluboké pouze přátelská utkání a roku 1951  

se uspořádal I. ročník turnaje Memoriál Drahoslavy Hájkové, na památku zesnulé a talentované 

hráčky basketbalu. V roce 1955 se obnovila i závodní činnost, kdy se mužstvo přihlásilo  

do krajské soutěže. Takto složené družstvo odolávalo soupeřům do roku 1958, tehdy některé 

členy vystřídali mladší. Odchodem některých hráčů do povinné vojenské služby tento sport  

i přes snahu o udržení upadl, a tak místní přišli o další sport.65 

6.6 Fotbal 

Za okupace ve fotbalu, jakožto i ve většině jiných sportů, byli vrcholoví sportovci 

odebráni na nucené práce do Německa. Po skončení 2. světové války se opět obnovila 

fotbalová soutěž a již o dva roky později mužstvo Hluboké dokázalo vybojovat postup  

do I. A třídy.  V této lize se udrželi po dvě sezóny. To vše bylo pod záštitou Sokola Zadrev.66 

Pro nedostatek trénujících cvičitelů nastala krize, která trvala bezmála 10 let.  

Do mužstva tak byli povolání mladí hráči, kteří vrátili elán a energii do hry. Zvolením nového 

trenéra a dosazením nových členů do vedení týmu se oddíl celkově zlepšil. Velké změny 

dosáhlo mužstvo při zvolení nového předsedy, který se s dalšími novými členy postaral o to, 

aby fotbal na Hluboké uvedli na popularitu a dostali jej do jihočeské fotbalové elity.  
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Od prosince roku 1952 došlo k změně názvu klubu ze Sokola Zadrev na DOS Tatran, jak již bylo 

psáno v kapitole 6.1. Tento název se udržel až do roku 1970. 67 

6.7 Lední hokej 

Zájem o tento sport stále rostl a po vyhraném přátelském utkání nad tehdejšími mistry 

republiky byl lední hokej na Hluboké přihlášen do oficiální soutěže. S tímto požadavkem 

muselo být postaveno adekvátní kluziště. Hřiště se zrodilo na bývalé ploše pro házenou,  

kde byla udělána betonová deska vzhledem k prosakování vody na původní desce. Tím se voda 

lépe udržela a technická stránka kluziště se velice zlepšila. Ihned poté Hluboká postoupila  

do vyšší soutěže, která si vyžádala posily z družstva Slavoj České Budějovice, hrajících první 

ligu. I přes posílení mužstva se ukázalo, že hráči ze Slavoje se nedokázali sjednotit s místními,  

a tak se po neúspěšné sezóně vrátili zpět do svého družstva. Proto se rada rozhodla,  

že pro doplnění hráčů bude využívat pouze z místních zdrojů. Dobré výsledky týmu přibývaly  

a tím se sport ještě více oblíbil, a tak po sezonách 1955 – 1957 byla sestavena dvě družstva 

mužů, jedno družstvo dorostu a žáků.68 

 
Obrázek č. 20. Vítězné družstvo poháru KV ROH 1956. Zleva: S. Mothejl, F. Šindelář, V. Stráský,  
F. Thaler, J. Rozvald, F. Běloušek. Klečící: J. Petráček, J. Vlásek, F. Vališ, V. Binder, K. Petráček. Vácha, 
1978. 
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6.8 Tenis 

Roku 1951 určitě stojí za zmínku fakt, že českobudějovičtí tenisté spolu s hlubockými 

uvedli do provozu tenisový dvorec v bývalé zámecké jízdárně, který byl svého času jako jediný 

krytý. Tento dvorec se stal dokonce dějištěm meziměstského utkání České Budějovice - Praha. 

Na tomto místě bývalé jízdárny a následně dvorce, dnes stojí překrásná a unikátní Alšova 

jihočeská galerie. Současně téhož roku bylo také počato s rozsáhlou rekonstrukcí bývalých 

kurtů u řeky. Po velkém úsilí byly vybudovány ještě lepší tenisové kurty, nežli předtím.69 

Došlo k výraznému zlepšení klubu, který se přihlásil do krajské soutěže roku 1954,  

kde zápasil po dva roky. V té době měla Hluboká výborné hráče nejen v mužích, ženách,  

ale i v dorostu. Ovšem o tři roky později bylo vše jinak, oddíl pro nedostatek hráčů, především 

žen, byl nucen sestoupit na okresní soutěže. Ale i tady tým Hluboké porážel soupeře, jako celky 

Koh-i-nooru nebo Pozemních staveb. V této době byly tenistům k dispozici pouze dva kurty, 

jelikož na zbylých se hrál rekreačně basketbal a volejbal. Tento stav trval do roku 1965,  

než opět všechny kurty sloužily k hraní tenisu.70 

6.9 Stolní tenis 

Tento sport vznikl pod křídly ZRTV roku 1950, kdy se vytvořil samostatný oddíl, který  

se přihlásil do krajské soutěže. Tým tvořili: Veverka, Šerý, Sláma, Šindelář, Feslová, Selnerová, 

Smetana, Přílepek, Fyrbachová, Macháček, Strnadová, Šulistová, Hafner, Hovorková  

a Řezníček. Bohužel oddíl neměl dlouhého trvání a roku 1960 mohl nadále hrát pouze jako 

součást SHM. Pod záštitou Sportovních her mládeže ve spolupráci s odbočkou SČSP pořádal 

turnaj o putovní pohár SČSP v souvislosti oslavy měsíce přátelství.71 

V současné době je aktivních 25 členů, kteří hrají jak v divizi, tak i v krajském  

a v regionálním přeboru.72 
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7 Historie tělesné výchovy a sportu v Hluboké nad Vltavou  
v období 1957 – 1989 

7.1 Vývoj TJ Hluboká 1957 – 1989  

Jednota se roku 1964 dočkala přístavby sokolské budovy, čímž se výrazně rozšířily 

potřebné prostory pro cvičení. Roku 1978 měla celá TJ Hluboká 440 členů na tehdejší počet 

obyvatel kolem třítisíc. 73 

TJ odbor Sokola na oslavu u osmdesátiletého trvání jednoty a na oslavu 1. máje nacvičil 

tělovýchovnou akademii. Cílem této akce bylo seznámení s činností spolku s obyvateli města. 

Diváci tehdy mohli spatřit ukázky z cvičebních hodin, ale i pódiová vystoupení v podání 

zkušenějších cvičenců. Významný vývoj předváděly jednotlivé oddíly TJ Hluboké, jako volejbal, 

fotbal, lední hokej a tenis.74 

7.2 Vývoj ZRTV 1957 – 1989 

Členové Sokola se od roku 1948 pod záštitou TJ Hluboká účastnili mnoho spartakiád,  

kde předváděli svá naučená cvičení a vystoupení. Cvičitelé rok od roku zpestřovali téma hodin, 

např. hodina s hudbou. Tyto inovativní metody do sboru přinášely převážně ženy. Díky 

pestrosti cvičebních hodin se cvičenci těšili na každé další cvičení. Pravidelné pořádání 

veřejných vystoupení organizovala ZRTV také mnoho úspěšných akademií. V roce 1961  

se družstva žen místního sboru účastnila akademie a svým vystoupením pod vedením cvičitelky 

a autorky celého výstupu Milady Maňákové, se družstvo žen dostalo až do ústředního kola  

do Prahy. Kromě těchto akcí v rámci jednoty vystupovali cvičenci ze ZRTV i na Slovenských 

tělovýchovných slavnostech v Bratislavě, což bylo roku 1958. Roku 1966 se dokonce  

12 místních cvičenců účastnilo, pod vedením Pavla Marka, gymnaestrády ve Vídni.75 

Pro kolektiv a jeho harmonii sbor konal opravdu mnoho, ať již formou zmiňovaného 

zpestření výukových hodin, ale také i mimo hodinové aktivity, jako např. pořádáním zájezdů  

do plaveckých bazénů, atraktivních akcí, společného vystoupení masek, různých výletů  

a vycházek po okolí. Pro ty nejmenší pak připravovala vánoční nadílku, dětské maškarní plesy 
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nebo výlety do ZOO i s rodiči. Dobře odvedená práce, spočívající v hodinách strávených  

se cvičenci, byla odměněna výsledky z různých soutěží organizovanými náčelnictvem ZRTV. 

V roce 1972 se staly družstva žen a žáků nositelem III. stupně. Sbor uzavřel dohodu mezi místní 

školou a SRPŠ a stal se tak spoluorganizátorem místních kol Sportovních her mládeže zejména 

v lehké atletice.76 

 
Obrázek č. 21. Vlevo fotografie žen, nacvičujících na II. spartakiádu. Uprostřed Akademie k 50. výročí 
KSČ v roce 1971 - starší žáci. Vpravo Akademie v roce 1958 v podání dorostenců. Vácha, 1978. 

Velkým přínosem pro sbor byla zajisté výstavba běžecké dráhy roku 1954. Tímto rapidně 

vrostl zájem o lehkou atletiku i plnění podmínek pro získání odznaku TOZ, PPOV a BPPOV.  

Roku 1957 družstvo žáků dosáhlo vítězného úspěchu ve všestrannosti v soutěži družstev. 

V jednotlivcích zvítězil Pavel Kladrubský, kdy krom třetího místa, byli na 2. až 7. místě místní 

svěřenci. V politickovýchovném úseku je to např. přihlášení sboru ZRTV do soutěže o titul 

„Vzorný odbor II. stupně“.  Důsledkem nebylo nic jiného, než sestavení družstva v lehké 

atletice, kdy místní roku 1961 v kategorii mladšího dorostu získali titul okresního přeborníka. 

Taktéž se stalo i v kategorii staršího dorostu. Družstvo žaček obsadilo druhou pozici. V roce 

1972 zvítězil Igor Sluka v kategorii mladší žák. Místní cvičenec Luděk Holý zvítězil s velkou 

převahou ve starších žácích. V družstvech žáků skončili místní na druhém místě. V kategorii 
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mladších žáků zvítězil Jan Piskač a ve vyšší kategorii, čili starší žáci, dominoval Vladislav Pikl. 

Téhož roku bylo uskutečněno v zimním období okresní kolo, kde se mladší žákyně umístily  

na druhé příčce. V kategorii jednotlivkyň se umístila na prvním místě Zdena Matisková. Mladší 

žáci skončili na druhém místě stejně jako starší žáci. Jen z těchto úspěšných útržků jsou patrné 

velké úspěchy v této činnosti, počínaje od nejmladších žáků, až po starší dorost.77 

 
Obrázek č. 22. Fotografie okresní spartakiády, která se konala v roce 1958 na Hluboké nad Vltavou. 
Vácha, 1978. 

Jak již bylo zmíněno, cvičenci Sokola se účastnili na spartakiádách a roku 1974 tomu 

nebylo jinak. Tehdy se na Hluboké rozsvítily spartakiádní ohně, a místní cvičenci se připravovali 

v několika kategoriích. Do roku 1975 měl sbor v činnosti 9 složek, poté přibyla jedna navíc,  

ve které ti nejmenší cvičenci vystupují s rodiči. Roku 1977 se sbor rozrostl o další složku,  

a to rehabilitační pro mládež, pod vedením odborné cvičitelky - zdravotní sestry.78 

7.3 Vývoj oddílu volejbalu v letech 1957 – 1989 

Oddíl se dostal do situace, kdy jeho členové museli rozhodnout, co bude dál,  

a to ve smyslu, zda družstvo nastoupí s nepatrnými vyhlídkami do krajského přeboru, nebo dá 

šanci hrát mladším hráčům a otevře tak sezonu v okresním přeboru. Poslední možností by bylo 

povolání zkušených hráčů a přechod do krajské soutěže. Ve finále byla zvolena třetí alternativa, 
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kdy hráči si po dva roky drželi druhou příčku a poté vyhráli krajskou soutěž. Tím si roku 1961 

zajistili postup do krajského přeboru. S následujícími lety opustilo mužstvo několik silných 

hráčů a i přes nábor nových mladých dorostenců nebyla kvalita na takové úrovni jako dřív. Noví 

hráči sice přinesli do týmu mladou krev, ale ta se nevyrovnala zkušenostem bývalých hráčů. 

Roku 1963 hrál volejbalový tým ještě okresní přebor, ale i v této kategorii skončil a sport  

se znovu obnovil až v roce 2003.79 

 
Obrázek č. 23. Mužstvo volejbalu v roce 1962. Zleva: V. Binder, Ing. J. Zoch, P. Soukup, S. Voráček,  
J. Pokorný, L. Pláteník. Vácha, 1978. 

7.4 Vývoj fotbalu v době 1957 – 1989 

Fotbal, jako jeden z mála sportů, vykonával svou činnost až na jedno přerušení  

a udržoval si svoji kvalitu. V sezóně 1962 – 1963 tým zvládl postup do nejvyšší elity, jehož 

členové byli: P. Koloušek, J. Baloun, K. Dubský, A. Predný, Jiří Macháček, O. Veselý,  

Josef Macháček, M. Tupý, A. Šandera, JUDr. V. Stráský, V. Hošek, R. Žípek a K. Vácha. V této 

době měl oddíl na Hluboké v soutěžích celkem 4 družstva. V roce 1970, jak již byla psáno 
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v předchozí kapitole o fotbalu, došlo k změně názvu klubu z TJ Tatran na TJ Hluboká nad 

Vltavou. Tento název si klub drží dodnes.80  

Roku 1972 se uskutečnilo výročí 50. let založení tohoto Sportovního klubu. Na počest  

se zavzpomínalo na založení klubu, i přestavbu nového fotbalového stadionu na místě 

zregulovaném toku Vltavy. Den oslavy zakončilo utkání místních fotbalistů s AC Sparta Praha.81 

 
Obrázek č. 24. Družstvo žáků z roku 1970 v sestavě zleva: vedoucí K. Vlásek, J. Frnka, K. Hnilička,  
K. Vlásek, M. Cirkl, M. Lattka, J. Marhoun. Sedící: J. Piskač, V. Bambas, J. Pitrovský, V. Stráský, s míčem 
Vojta. Vácha, 1978. 

Mládežnické a II. družstvo dospělých hrálo okresní přebor. Mužstvo dorostu se dokonce 

stalo v sezóně 1974 – 1975 přeborníkem okresu. I. družstvo hrálo celých 10 let krajský přebor, 

a to i přes problémy nedostatku hráčů, kdy bylo vedení nuceno půjčovat si hráče z jiných 

jednot. Pouze v sezóně 1972 – 1973 tuto ligu hráči na tři roky opustili, ale v sezóně  

1975 – 1976 se do ní opět vrátili. Od roku 1977 se funkce trenéra chopili bývalí hráči  

František Šůna a Miroslav Ridvan. Z důvodu nedostatku hráčů, s kterým se potýkal nejeden 

sportovní klub, se vytvořilo družstvo mladších žáků ve věku od 7 do 10 let, aby do budoucna 
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tvořili fotbalovou základnu. Velké poděkování patří mnoha významným činitelům, kteří se 

postarali o to, že je v současnosti místní fotbal v takovém rozsahu a na takové úrovni.82 

7.5 Rozvoj ledního hokeje 1957 – 1989 

Úspěchy na sebe dlouho nenechaly čekat a mužstvo se v sezoně 1962 – 1963 velice 

dobře umístilo a drželo si tato postavení dalších pět sezón. 83 

Poté postoupilo družstvo do divize, ale zde nastaly největší problémy celého ledního 

hokeje v tomto městě. Jednalo se spíše o kádrové a funkcionářské potíže s materiály  

a technikou. To ovšem dopadalo na hráče, kteří kolikrát byli nuceni trénovat až v pozdních 

nočních hodinách, což vedlo k únavě každého z nich.84 

 
Obrázek č. 25. Brankářský zákrok J. Vodičky ze Slavoje Č. Budějovice na levé fotografii. Na druhé 
fotografii utkání oblastní soutěže mezi Tatran Hluboká - Dynamo Č. Budějovice. Vácha, 1978. 

Ani zde nesmíme ponechat důležitá jména hráčů, kteří hrdě reprezentovali Hlubokou  

a byli to Konvalinka, Vlásek, Marhoun, Šára, Škopka, Lovčí, Mareš, Vožický, Mrkvan, Max, Uhlíř 

a mnozí další.85 
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Družstva bývala dlouhé roky na předních pozicích kraje, kdy držela krok s týmy, jako je 

Plzeň, Příbram, Český Krumlov. Bohužel s výstavbou nových zimních stadionů v jiných městech 

Hluboká ztrácela krok a kolikrát se stávalo, že domácí tým ani nemohl hrát na svém ledě  

pro technické problémy. Po úspěšných letech 1960 – 1970 se často opakovaly mírnější zimy,  

kdy nebylo možné trénovat a hrát zápasy, a tak byla činnost oddílu častokrát přerušena.86 

7.6 Vývoj tenisu v období 1957 – 1989 

Na nově otevřených kurtech začala trénovat mládež, aby mohla v budoucnu doplnit 

mužské či ženské zastoupení. O veškeré kurty se starali sami členové klubu až do roku 1972, 

kdy byl stanoven správce kurtů. Klub dále nabral dvě nové ženy, aby se mohl účastnit soutěží 

se smíšeným družstvem. Tým dospělých hrál mnoho sezon v II. krajské soutěži,  

kde se pravidelně umisťoval na druhém místě.87 

V sezóně roku 1974 bylo na jarní úpravě všech dvorců odpracováno na 190 hodin  

a na výstavbě odrazové stěny přes 350 hodin. Odvedená práce byla však hráči vrácena  

v podobě úspěchů.88 

 
Obrázek č. 26. Smíšené tenisové družstvo v roce 1978. Zleva: V. Piskač, V. Černý, M. Bůrka,  
Ing. R. Mallát, J. Samec, Láska. Klečící: M. Sluková a J. Voráčková. Vácha, 1978. 
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Pro ještě větší rozšíření kádru provedl oddíl po dohodě s vedením ZDŠ a PO nábor 

mládeže. Nábor se vyvedl a přihlásilo se 30 dětí, o které se staral a trénoval je aktivní hráč 

Leopold Vávra. Po dlouhém roce píle a dřiny se podařilo sestavit 3 družstva mládeže,  

která se účastnila na okresní úrovni, a jejich výsledky rozhodně nepatřily k těm nejhorším. 

Zájem stále rostl a tak bylo nutno vybudovat pátý dvorec, který nakonec vybudovali sami hráči. 

Roku 1977 dospělí vyhráli II. krajskou soutěž a postoupili do I., což byla nejvyšší krajská liga,  

po níž následovala národní. V této době se hrálo v sestavě Voráčková, Sluková, Bůrka, Láska,  

Ing. Mallát, Piskač a Samec. Velkého úspěchu dosáhla také juniorská přebornice kraje  

Jana Voráčková. Ale i družstvo dorostu v této době hrálo I. krajský přebor.89 

V těchto letech bylo místní tenis opravdu na vysoké úrovni a družstva dospělých  

i mládeže se dobře umisťovali na domácích i cizích dvorcích. Nutno podotknout,  

že za úspěchem stála řada výborných trenérů, ale i skvěle vybudované dvorce místními  

i cizími tenisty a brigádníky.90 

7.7 Vznik a zánik šachový oddílu 

Při činnosti ZRTV vznikl šachový oddíl, který však měl jen čtyřleté trvání s kapacitou  

20 členů. Předsedou oddílu byl RNDr. František Nekovář, s kterým pracoval ve výboru  

Ing. Vojtěch Valenta, Ludvík Kalma, Antonín Juris, František Šindelář, Václav Fyrbach  

a Jan Karvánek. Hráč I. třídy kraje Ludvík Kalma se stal technický vedoucím a trenérem.  

Do oddílu přišlo 20 nových členů a byl zřízen i dorostenecký kroužek. Činnost tohoto oddílu  

se stala celoroční a stávala se v podstatě ze tří druhů činností a to: tréninková a teoreticky 

výchovná, turnajová a zápasová. Největší problém nakonec nastal v podobě velkého časového 

zatížení členů oddílu vyžadujícího jejich pravidelný trénink a zápasy. Došlo i k opakovaným 

omluvám ze zápasů, což následně vedlo k ukončení celé šachové činnosti.91 

7.8 Vznik a zánik nohejbalu 

Nejmladším utvořeným novým celkem v rámci ZRTV se stal klub nohejbalu. Do té doby 

již tato činnost probíhala neoficiálně přes tři roky. Několik nadšenců z klubu postavilo 

nohejbalové hřiště u munického rybníka. Se stavbou vypomohla materiální pomoc Měst NV. 

Zájemci tohoto sportu se spojili s oddílem PÚ ZZN, kteří skončili na druhém místě v okresním 
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přeboru, a tím si zajistili postup do krajského přeboru. Pod hlavičkou TJ Hluboká se hrál  

od roku 1978 krajský přebor. Kádr družstva tvořilo 15 členů dospělých. Oddíl má  

i dorostenecké družstvo, které se roku 1978 účastnilo ve finále krajského přeboru družstev. 

Velmi dobře upraveného hřiště využívali nejen členové klubu, ale i místní tenisté. I tento oddíl 

následně zanikl.92 

 
Obrázek č. 27. Nohejbalové družstvo v roce 1978. Vácha, 1978. 
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8 Historie tělesné výchovy a sportu v Hluboké nad Vltavou 
v období 1990 – 2016 

8.1 TJ Sokol Hluboká nad Vltavou 

Obnova nastala 5. 12. 1993. Do roku 1995 probíhaly rozsáhlé opravy budovy  

pod zvoleným starostou Pavlem Markem. V sokolovně tak opět začali cvičit muži, ženy, 

dorostenci i žactvo. Roku 2002 zasáhla sokolovnu ničivá povodeň, jako převážně celou 

sportovní oblast na Hluboké vzhledem k poloze umístění jednotlivých hřišť v blízkosti řeky 

Vltavy. Rekonstrukce budovy byla velice rozsáhlá. Došlo ke statickému narušení celé budovy, 

pod celým objektem zůstala podzemní voda, při vysychání došlo k poruše zdiva a mnoha 

dalším poškozením. Celková škoda jen na Sokolovně převyšovala 1,5 mil. Kč. Jedenáctého 

listopadu 2003 byla celá budova opravena a za přítomnosti významných hostů slavnostně 

otevřena. Sokolská činnost dodnes funguje také díky ČOS, která finančně dotuje tuto činnost, 

ale také hlavně díky smlouvě mezi jednotou a samotným městem. Bez těchto pomocí by 

činnost zanikla z finanční neschopnosti. Roku 2005 se sokolovna dočkala nového stropu  

a vymalování všech místností.93 

V současné době má Sokol přibližně 180 členů, z nichž skoro dvě třetiny tvoří muži. 

Nejsilnější oddíl Sokola tvoří baseball. Kromě baseballu, patří do Sokola tyto následující oddíly: 

Basketbal, stolní tenis, aerobic, softball, mažoretky, beachvolejbal, turistika a orientální 

tanečky.94 

U basketbalu po ukončení činnosti nastal stejně jako u mnohých ostatních klubů 

opětovný návrat a basketball se po roce 1994 znovu objevil mezi místními sporty. Místem pro 

hru byla stanovena sokolská sokolovna. V současné době však nehraje tým Hluboké žádnou 

soutěž v tomto odvětví sportu. Počet členů tvoří přibližně 15 hráčů.95 

8.2 Volejbal 

Opětovná činnost volejbalu počala roku 2003, a to díky družstvu mužů, kteří začali hrát 

v okresním přeboru II., který následně vyhráli. Taktéž vyhráli i okresní přebor I. a postoupili  

do krajského přeboru. Činnost klubu je kolísavá, kdy většinou sport hraje určitá parta hráčů, 

která po čase skončí a tento děj se často opakuje. V současné době reprezentuje klub družstvo 
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mužů a dvě družstva žen. Pýchou hlubockého volejbalu jsou však odchovankyně Cimbálová  

a Karvánková, které hrají volejbalovou ligu v Českých Budějovicích.96 

8.3 Fotbal 

Vyšší věkový průměr družstva, který činil 30 let, zmírnil nástup mladších hráčů,  

kdy se průměrná hodnota snížila na 23 let. Dříve nebyla věnována mládeži taková péče,  

ale s potřebou doplnění kádru se změnil na tuto věc pohled. Výbornou práci tak odvedli 

nejenom noví hráči, ale i trenéři, kteří drží tým na vysoké úrovni.97   

To se ukázalo již v roce 1989, kdy mužstvo pod vedením Václava Bezpalce postoupilo  

do I. A třídy, kde se drželo do sezony 1991 – 1992. Poté tým Hluboké hrál krajský přebor,  

z něhož postoupil do divize, ale od sezony 2002 – 2003, kdy se velmi zkvalitnil český fotbal, 

hraje mužstvo opět krajský přebor. Ani zde však nesmíme opomenout vyjmenovat důležité 

hráče, mezi které nepochybně patří: J. Hájek, K. Vácha ml., M. Latka, D. Vácha, R. Pivoňka,  

V. Lavička. Mezi významné osobnosti z trenérské oblasti a funkcionářů musíme jmenovat:  

V. Bezpalce, L. Fojtíka, M. Vácu, J. Přílepka, J. Dudka a K. Váchu st.98 

 
Obrázek č. 28. Logo současného fotbalového týmu v Hluboké. wwwfotbalunas.cz. 

O získání informací v průběhu posledních let autor požádal o rozhovor pana Karla Váchu 

st., který mu pomohl k doplnění této práce. Mezi lety 1985 – 2000 hrálo dokonce i několik 

místních hráčů v českobudějovickém Dynamu. Například Karel Vácha ml., který hrál dokonce 

v klubech jako SK Slavia Praha, kde odehrál 57 zápasů, dále rakouský klub FC Tirol Innsbruck, 

ale i v další sousední zemi Slovensku, FC Artmedia Petržalka. Karel Vácha ml. se účastnil  

i reprezentačního zápasu v roce 1997. Mezi další odchovance neodmyslitelně patří Konvalinka, 

který hrál též I. ligu v týmu Dynamo, ale i Řehoř, který bohužel kvůli vážným zraněním musel 

omezit profesionální fotbalovou činnost. Ve Slavii hraje další odchovanec Latka. V současné 
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době hrají fotbal na Hluboké 4 mládežnická družstva a dva týmy mužů, kdy A tým hraje 

krajskou soutěž a B tým okresní přebor. V následující tabulce č. 7 autor vypsal umístění  

A týmu v sezónách od 2001/2002 do 2014/2015.99 

Období sezóny Druh ligy Umístění 

2001/2002 Krajský přebor 1. 

2002/2003 Divize A 14. 

2003/2004 Krajský přebor 6. 

2004/2005 Krajský přebor 7. 

2005/2006 Krajský přebor 5. 

2006/2007 Krajský přebor 4. 

2007/2008 Krajský přebor 12. 

2008/2009 Krajský přebor 5. 

2009/2010 Krajský přebor 10. 

2010/2011 Krajský přebor 4. 

2011/2012 Krajský přebor 12. 

2012/2013 Krajský přebor 3. 

2013/2014 Krajský přebor 3. 

2014/2015 Krajský přebor 12. 

Tabulka č. 2. Umístění hlubockého fotbalového družstva ve vybraných sezónách, vč. druhu ligy  
a celkového umístění. www.jihoceskyfotbal.cz. 

8.4 Lední hokej 

Činnost se plně obnovila v letech 1992 – 1993 výstavbou nového zimního stadionu.  

Od té doby již nebyl žádný problém se zimním počasím. Ovšem jediným problémem, jako  

u většiny sportovních klubů, zůstávají finanční náklady na provoz stadionu, kdy se roční 

náklady šplhají přes 1,5 mil. Kč. Jen běžný provozní den kluziště stojí cca 25 - 30 tisíc Kč.100  

 
Obrázek č. 29. Logo hlubockých rytířů. www.hchluboka.cz. 
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Nicméně v současnosti je klub aktivní o počtu přibližně 150 členů a zimní stadion 

provozuje i veřejné bruslení či pronajmutí stadionu. Místní hokejisté dnes hrají pravidelně 

krajskou hokejovou ligu pod názvem klubu HC Hluboká Knights. V dnešní době hraje hokej  

na Hluboké A - tým, mladší žáci a Old boys. Tým rytířů skončil v předchozí sezóně 2014/2015 

na 11. místě a v sezóně 2015/2016 na místě devátém.101 

 
Obrázek č. 30. Hokejové utkání mezi Tábor B - HC Hluboká Knights, Krajská liga 8. kola 1. 11. 2015. 
www.jchokej.cz. 

8.5 Tenis 

Nejvýznamnějším hráčem byl bezpochybně Javorský, který by se svou hrou vyrovnal 

tenistovi takové kapacity, jakou je český reprezentant Tomáš Berdych. Důkazem kvality tenisu 

na Hluboké je ohlédnutí 4 – 5 let zpět, kdy muži hráli II. nejvyšší ligu kraje. Odchovanec Bůrka, 

který se stal krajským přeborníkem, byl ve své fazóně umístěn v žebříčku prvních 100 hráčů 

České republiky. Například oproti lednímu hokeji je tento klub finančně velmi dobře zajištěn,  

a to z důvodu velmi nízkých provozních nákladů, ale i oblíbenosti tohoto sportu spojené 

s členskými příspěvky, díky nimž je zajištěn bezproblémový chod klubu již po několik let. 

V klubu se hraje pod jménem TJ TK Mane Hluboká nad Vltavou.102 

8.6 Baseball, Softball 

Hluboká Baseball & Softball Club o. s. vznikl v roce 1994. Tento sport nabral ihned 

četného zastoupení a důkazem toho je statistika k roku 2014, kdy celkový počet členů tvořil 
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160. Hřiště je umístěno v místě sportovně relaxačního areálu, kde je umístěna převážná většina 

všech sportovišť v Hluboké. Zastoupení klubu je od těch nejmenších po dospělé,  

kdy jak kategorie mladších žáků, tak i dospělých hraje na vysoké úrovni. Hlubocký A tým  

poněkolikáté hraje v druhé nejvyšší lize a téměř pravidelně bojuje v baráži o postup do nejvyšší 

soutěže - extraligy. I mladší žáci obhajují barvy Hluboké na republikové úrovni. Celkově 

reprezentují klub muži, junioři, kadeti a žáci.103 

 
Obrázek č. 31. Baseballové hřiště v hlubockém sportovním areálu. www.areal-hluboka.cz 

8.7 Golf 

Golfový areál Golf Club Hluboká nad Vltavou má významnou historii díky velmi 

dochované postupné hospodářské a estetické kultivaci krajiny, kterou prováděla po dlouhá 

staletí šlechtická sídla. Všemu nejvíce pomohlo založení krajinářského parku právě v této 

oblasti Janem Adolfem Schwarzenbergem na přelomu druhé poloviny 19. století. Celé krajina 

je jedinečná díky svému geografickému rozpoložení, kdy je terén opravdu bohatý na luka, lesy 

či porosty s dlouhověkými duby. Po celém parku je umístěno kompozičních prvků z rukou 

anglických krajinářů z 18. století.104 
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Obrázek č. 32. Řeka Vltava před regulací - dnes v tomto místě leží celý sportovní areál na Hluboké 
n./Vlt. Golf ve stínu historie. 

Celkovou plochu tvoří 68 ha překrásné krajiny a obrovský driving range, což je cvičná 

louka k trénování odpalů a technik. První odpal byl zaznamenán 23. 7. 1999, a to na posekané 

ploše cca 300 x 200 m. Lidé si tento sport oblíbili a taktéž tomu bylo i zde, na Hluboké.  

A tak roku 2000 začal provoz cvičné louky a veřejného hřiště, kde mohli hrát nejen 

profesionálové a amatéři, ale i úplní začátečníci.105 

 
Obrázek č. 33. Fotografie golfového hřiště směrem ke státnímu zámku Hluboká. Zde je možné vidět 
velkou rozlohu hřiště. www.golfovehry.cz 
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 Oficiální otevření klubu se konalo 13. 5. 2000 a 19. 8. téhož roku byl uskutečněn první 

turnaj „Hlubocký čáp“. Činnost postupovala doslova čapím krokem, než roku 2002, jako ostatní 

místa, zasáhla ničivá povodeň a z golfového areálu se tak stalo skoro 70 ha jezero, kde místy 

voda sahala až do 4 metrů. Ihned rok poté došlo k velkoplošným opravám a roku 2004 se zde 

již odehrálo přes více než 70 turnajů.106 

 
Obrázek č. 34. Znázornění mapy golfového hřiště včetně odpališť. Golf ve stínu historie. 

 
Dnes je golf na Hluboké velmi známý a schází se zde na turnajích hráči nejen z celé České 

republiky, ale i ze zahraničí. Klub stále rozvíjí nové služby pro členy, ale i pro veřejnost,  

a to pod vedením manažera klubu Bc. Antonína Loužka.107 
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8.8 Rozvoj cykloturistiky 

První cyklistickou stezkou, která vedla skrze Hlubokou, se stala trasa ze sídliště Vltava 

v Českých Budějovicích k sportovnímu areálu v Hluboké. Délka činila 9 km s nadmořskou 

výškou trasy 375 - 385 m. n. m. Povrch celé stezky tvoří asfalt. Výzkum roku 2002 prokázal,  

že stezku v sezoně využívá denně přes 4000 osob a to včetně cyklistů i bruslařů. Cyklostezka 

vznikla na popud Josefa Cepáka, absolventa Biskupského gymnázia v Českých Budějovicích  

a Mgr. Pavla Marka. O rok dříve, než samotná stezka vznikla, byla založena nadace pro její 

výstavbu. Stezka byla mj. navržena do programu PHARE a je tak součástí cyklistické stezky  

č. 12, její trasa je Linz - České Budějovice - Hluboká nad Vltavou - Tábor.108 

Stezka byla však roku 2002 při povodním poškozena, sice ne v takovém rozsahu,  

jako ostatní klubová sportoviště na Hluboké, ale i tak se škoda vyšplhala na 500 000,- Kč. 

Většinou se jednalo o stržení asfaltového povrchu.109 

Většina cyklostezek se využívá především v letních měsících, tedy k využití 

k cykloturistice či jiným letním aktivitám. Některé z nich mohou posloužit i po zimní měsíce  

pro běžecké lyžování. Vzhledem k nepříznivému zimnímu počasí za posledních let se však  

od této činnosti upustilo.110 

Roku 2002 kromě hlavní cyklostezky na trase České Budějovice - Hluboká nad Vltavou, 

existuje další široká síť značených cyklostezek: 

 Trasa č. 1058 Hluboká N/Vlt. - Ševětín 

 Trasa č. 1082 Hluboká N/Vlt. - Dubné - Slavče - Křemže 

 Trasa č. 1079 Hluboká N/Vlt. - Hněvkovice - Týn N/Vlt. 

 Trasa č. 1078 Hluboká N/Vlt. - Týn N/Vlt. 

 Trasa č. 1051 Hluboká N/Vlt. - Vondrov 

 Trasa č. 1081 Hluboká N/Vlt. - Zliv - Netolice 

 Trasa č. 1084 Hluboká N/Vlt. - Zliv - Zbudov 

 Trasa č. 1080 Hluboká N/Vlt. - Křivonoska - Dívčice - Vodňany111 

8.9 Rekreační sportovní činnost 

Sportovně relaxační areál v Hluboké se může pyšnit svou výjimečností, kterou je četnost 

všech atrakcí, a tím je areál jedním z nejkomplexnějších v celé České republice. Nabízí nejen 

sportovní zážitky, kterých je v tomto místě opravdu velice, ale i odpočinek a relaxaci. 

Návštěvníci tak mohou být jakékoliv věkové skupiny, od těch nejmenších přes dospělé  

po seniory. Pro nejmenší je zde připraven unikátní dřevěný hrad o velikosti  
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12,5 x 12,5 metru, dále obří vzduchová trampolína, různé prolézačky, houpačky, skluzavky, 

lezecké stěny a mnoho dalšího. 112 

 
Obrázek č. 35. Logo Sportovně relaxačního centra. www.pustkacku.cz. 

Rodiče mohou na své potomky dohlížet z místní restaurace či koktejl baru.  

Pro sportovně založené je zde k dispozici: Adventure minigolf, baseballová hřiště, kurty  

na plážový volejbal, stoly na stolní tenis, víceúčelová hřiště, hřiště na pétanque, hřiště  

na badminton a na závěr velký Adrenalin park s lanovým centrem. Celý areál je tak velkým 

lákadlem nejen pro sportovce, ale i pro běžnou populaci, čímž si zajišťuje prvenství  

ve své kategorii. Další velkou výhodou je umístění celého areálu, přičemž kolem něj vede jedna 

z nejhlavnějších cyklostezek skrze Hlubokou.113 

 
Obrázek č. 36. Sportovně relaxační centrum na leteckém snímku. www.vylety-zabava.cz.  
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9 Významné sportovní akce pořádané na Hluboké nad Vltavou 

9.1 Založení a vývoj tradičního Běhu kolem Hluboké na 25 km 

Běh kolem Hluboké má jako jeden z mála takových to běhů dlouholetou tradici  

již od roku 1941, kdy by založen. O to se postaral náš český olympijský vytrvalec a mílař Karel 

Nedobitý. Dodnes se pořádají memoriály na počest tohoto muže. Velkou zajímavostí je právě 

vznik samotného běhu za doby probíhající války, kdy většina spolku zanikala. Z počátku ani toto 

odvětví nemělo mnoho příznivců. Tento nedostatek byl způsoben celoplošně po celé republice,  

a to z důvodu, že v zemi nebylo mnoho vytrvalců. Vůbec první vytrvalecký závod se konal jen  

o rok dříve ve Strakonicích.114 

 
Obrázek č. 37. Dobové fotografie z II. ročníku Běhu kolem Hluboké na 25 km, kdy nalevo běží vedoucí 
Sýkora. Na pravé fotografii zleva: Špiroch, Šulc, Ing. Hron a hlavní patron závodu, Karel Nedobitý. 
Přehled lehkoatletických výkonů českobudějovického kraje v roce 1954, 1955.  

Na Hluboké se pořádaly každoročně závody pod záštitou českobudějovických klubů  

se spoluprácí s místním klubem na Hluboké. Trať závodu byla od počátku založení neměnná  

až do roku 2013. Vedla z fotbalového hřiště do Českého Vrbného (5,5 km), dále přes Dasné  

(7,8 km) a Češňovice (11,8 km) do sousedního Pištína (14,6 km). Odtud trasa vedla zpět  

přes Zliv (18,5 km) a Munice (20 km) a cíl končil na stejném místě, jako start,  

a to na fotbalovém hřišti (25 km). Nejlepší výkon dosáhl roku 1987 Ivan Uvízl s časem 1:15:48. 

V ženské kategorii vytvořila nejlepší výkon o rok později Alena Peterková s časem 1:32:12 

hodiny.115 
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Ročník, rok Příjmení běžce, název klubu Závodní čas běžce [h] 

1. ročník, 1941 Hrabánek, Sparta Praha 1:27:55 

2. ročník, 1942 Šulc, Explosia Semtín 1:27:16 

3. ročník, 1943 Špiroch, LTK Turnov 1:26:43 

4. ročník, 1944 Štrupp, Stráž Praha 1:28:45 

5. ročník, 1945 Štrupp, Stráž Praha 1:29:31 

6. ročník, 1946 Weisshaütel, SK Náchod 1:29:06 

7. ročník, 1947 Špiroch, LTK Turnov 1:29:15 

8. ročník, 1948 Špiroch, LTK Turnov 1:27:25 

9. ročník, 1949 Fiala, Gottwaldovy závody Brno 1:23:27 

10. ročník, 1950 
Polesný, Stalinovy závody 

Litvínov 
1:31:27 

11. ročník, 1951 Špiroch, LTK Turnov 1:27:28 

12. ročník, 1952 Špiroch, LTK Turnov 1:28:43 

13. ročník, 1953 Pechánek, Dynamo Praha 1:25:09 

14. ročník, 1954 Fiala, Gottwaldovy závody Brno 1:28:05 

15. ročník, 1955 Pechánek, Dynamo Praha 1:25:09 

Tabulka č. 3. Vítězní běžci od prvého do patnáctého ročníku, včetně jejich názvů klubů i vítězných 
časů. Přehled lehkoatletických výkonů českobudějovického kraje v roce 1954, 1955. 

Ročník, rok Název klubu Celkové body* 

1. ročník, 1941 SK České Budějovice 22 b. 

2. ročník, 1942 Maraňon Praha 21 b. 

3. ročník, 1943 SK České Budějovice 24 b. 

4. ročník, 1944 SK Slavia Praha 15 b. 

5. ročník, 1945 SK Sparta České Budějovice 27 b. 

6. ročník, 1946 Maraňon Praha 23 b. 

7. ročník, 1947 Maraňon Praha 17 b. 

8. ročník, 1948 Maraňon Praha 20 b. 

9. ročník, 1949 Gottwaldovy závody Brno 11 b. 

10. ročník, 1950 Gottwaldovy závody Brno 14 b. 

11. ročník, 1951 Gottwaldovy závody Brno 14 b. 

12. ročník, 1952 Gottwaldovy závody Brno 12 b. 

13. ročník, 1953 Spartak Brno I. 19 b. 

14. ročník, 1954 Brno 9 b. 

15. ročník, 1955 Dynamo Praha 10 b. 

* Vítězné družstvo má co nejmenší počet bodů = pozice v celkovém umístění 

Tabulka č. 4. Vítězná družstva od prvého do patnáctého ročníku, včetně jejich bodů. Přehled 
lehkoatletických výkonů českobudějovického kraje v roce 1954, 1955. 
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Na počest květnových oslav v roce 1965 byl uspořádán 25. Běh kolem Hluboké. Vítězem 

tohoto ročníku se stal maratonec Dr. Kantorek v novém traťovém rekordu.116 

Jen pro zajímavost, 34. ročníku memoriálu Miroslavy Nedobité, se účastnilo přes  

120 soutěžících i ze zemí, jako jsou NDR, NSR, Belgie, Francie, Itálie a Rakouska. V tomto běhu 

se velmi dobře umístil místní nezmar, opora hlubockého fotbalu a hokeje, J. Konvalina.117 

 
Obrázek č. 38. Závod 9. ročníku, kde na třetím místě vítěz tohoto Běhu Fiala. Na fotografii vpravo 
nejstarší účastník Běhu kolem Hluboké, Macháček. Přehled lehkoatletických výkonů 
českobudějovického kraje v roce 1954, 1955. 

Tradiční ročníky těchto závodu se každoročně pořádaly od svého vzniku. Nic nedokázalo 

zastavit v činnosti těchto pořádání. A to ani tragická zpráva, kdy 24. 7. 1986 opustil tento svět 

patron celého běhu, pan Karel Nedobitý. Na jeho počest se v tradici pokračovalo a pokračuje 

dodnes. Od této doby se závody pořádají na památku zmiňovaného českého olympionika.118 

Roku 2003 byla změněna trať z bezpečnostních důvodů, a to frekventovanosti silničního 

provozu. Nová trasa, která je i současná vede z Hluboké do Bavorovic, Vondrova, Munic  

a Zahájí a poté zpět přes Zliv a Munice na fotbalový stadion na Hluboké (25 km). K hlavnímu 

závodu na 25 km, se také připojil závod menších závodníků na kratší tratě okolo 1500 metrů. 

Dne 17. 4. 2016 se pořádal již 76. ročník tohoto běhu. Z toho vyplývá, že tradice tohoto závodu 

nebyla ani v jednom roce porušena, a to ani v průběhu druhé světové války. 119 
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9.2 Jachetní oddíl Sokol SKP JNV 

Jachting na bezdrevském rybníku patří historicky k nejstarším jachetním oddílům 

v jižních Čechách. Na podzim roku 2015 oslavil klub svých 65 existence od založení. Vznik je 

doložen k 15. listopadu 1950. Počátky samotného jachtingu se píší k 20. rokům 20. století,  

kdy se začala rozvíjet vodní turistika. Právě v této době začali kanoisté provádět pokusy 

s plachtami připevněnými na kanoe a snažili se plachtit po vodě. Zde samozřejmě musíme 

zmínit zakladatele nejen vodní turistiky, ale také i lyžování v Čechách, Josefa Rösslera 

Ořovského.120 

Vznikly první dálkové kanoistické závody, jako např. trasa Český Krumlov - České 

Budějovice, nebo České Budějovice - Praha. Začátky však nebyly lehké a tak jachtaři, kteří se 

pokoušeli plachtit po hladině rybníku, byli často vyhánění místními občany či dokonce veřejnou 

bezpečností.121 

 
Obrázek č. 39. Závod na rybníku Bezdrevu. Jihočeská tělesná výchova a sport. Zima 1957 – Léto 1958, 
1958. 

První jízdy na bezdrevském rybníku se tak konaly po skončení druhé světové války na 

oplachtěných kanoích a kajacích. Požádali o povolení jízdy plachetnic. To se podařilo  

a tak roku 1950 bylo umožněno oficiálně plachtit. A úspěchem bylo téhož roku spuštění první 

plachetnice třídy olympijská jola CZ 24 Mephisto, kterou zakoupil Miroslav Čapek. Ihned 

následovala koupě olympijské joly CZ 54 Karla Petráčka a olympijské joly CZ 51 Jaroslava 

Jestřába. Klub potřeboval novou loděnici, kde by bylo možné uvázat veškerá bezdrevská 

plavidla.122 
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Roku 1958 se na hladině Bezdrevu konala Krajská soutěž, v níž ve všech kategoriích 

dominovali členové jachtingového oddílu z Českých Budějovice. Dodnes členové klubu aktivně 

brázdí hladiny řek a rybníků po celé ČR a účastní se různých závodů a srazů.123 

 
Obrázek č. 40. Dobová fotografie vybudovaného přístavu na rybníku Bezdrevu. Jihočeská tělesná 
výchova a sport. Zima 1957 – Léto 1958, 1958. 

V současné době, tj. roku 2016 má JO Slavoj Hluboká nad Vltavou přes 80 členů  

a pravidelně se účastní závodů. I tento sport si našel své oblíbence, viz následující tabulka 

nárůstu počtu členů od roku 2002 do roku 2016.124 

Rok Počet členů Rok Počet členů 

2002 39 2010 63 

2003 44 2011 63 

2004 33 2012 63 

2005 48 2013 85 

2006 48 2014 85 

2007 52 2015 85 

2008 61 2016 82 

2009 62   

Tabulka č. 5. Nárůst počtu členů JO Slavoj Hluboká nad Vltavou v rozmezí let 2002 – 2016. 
www.sailnig.cz. 
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9.3 Silniční motocyklové závody Svazarm České Budějovice 

První ročník těchto závodů se konal v roce 1953 jako náhrada závodu Dvěma směry, 

alespoň takto uvedl celou situaci dobový tisk. Původní závod se jezdil v Praze na Žižkově. 

Skutečnost ale byla taková, že závod se uskutečnil právě na Hluboké nad Vltavou 13. září 1953, 

kdy hlavním pořadatel byl Svazarm České Budějovice. Závodní okruh s délkou 2 815 metrů jeli 

jezdci všech kubatur a to v patnácti kolech. Start a cíl okruhu byl umístěn na náměstí mezi 

kostelem a Novým úředním domem. První okruhová trasa vedla hlavní Gottwaldovou, dnes již 

Masarykovou třídou přes celé město, kde ostrou levotočivou zatáčkou byla napojena na hlavní 

silnici České Budějovice - Týn nad Vltavou. Po této silnice se jezdci vraceli velmi rychle k tzv. 

Budějovické zatáčce, která byla velmi ostrá a levotočivá a vedla směrem k městu. Po esovité 

cestě kolem Židovského rybníka se závodníci vrátili přes Tyršovu ulici zpět na náměstí  

a pokračovali v dalším kole, viz obrázek č. 39.125 

 
Obrázek č. 41. Původní trasa silničního závodů motocyklů v Hluboké n./ Vlt. Pro znázornění závodní 
trati na mapě byla použita současná mapa, tudíž struktura ulic a silnic není přesná. www.mapy.cz. 

Prvního ročníku, roku 1953, se účastnilo 59 závodníků a podívat se přišlo kolem 6 000 

diváků. Toto vše uvedla Jihočeská pravda, která se stala zdrojem pro pana MUDr. Věnceslava 

Černého, který sestavil jedinou tištěnou publikaci o těchto závodech. Vítězem, v kategorii do 

350 ccm, se stal Antonín Posekaný se strojem Walter 350, který celkovou vzdálenost  

43,225 km ujel za čas 27:43.3 minuty s průměrnou rychlostí 93,55 km/h. Když vezmeme 

v potaz strukturu tratě a rok závodů, je opravdu neskutečné, jak rychle se proháněli jezdci na 
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svých strojích Hlubockými ulicemi. Této kategorii se účastnilo celkem 11 jezdců. V kubatuře  

o třídu nižší, tj. 250 ccm se účastnilo 15 jezdců a vítězem se stal též Antonín Posekaný, 

tentokrát však se strojem ČZ 250 s časem 29:45,8 minuty. V nejnižší kategorii 150 ccm  

vyhrál z celkového počtu 32 startujících Václav Kvěch s motocyklem ČZ 150 a časem  

29:41,3 minuty.126 

 
Obrázek č. 42. Dobová fotografie ze silničního závodu v Hluboké n./Vlt., z roku 1960 - start třídy  
do 350 ccm: 29 Hlaváč, 7 Malina, 3 Čada, 21 Slavíček a vítěz 4 Havel. Černý, 1960. 

Druhého ročníku v roce 1954 se v roli diváků zúčastnilo již necelých 40 000,  

což znamenalo obrovský vzrůst oproti prvnímu závodu. Je jisté, že tento fakt zajistila zpráva  

a uskutečnění těchto závodů ve větším rozsahu informovanosti. Přibyly také závodní kategorie 

a to kubatura do 500 ccm, ve které mj. předvedli strhující souboj závodník a vítěz Bořivoj 

Sedlák, před druhým Františkem Šťastným. Ovšem závod okořenila i skutečnost, že se závodu 

účastnili 3 jezdci v automobilech o obsahu 750 ccm.127 

Třetího ročníku se na start roku 1955 postavilo 59 motocyklů a 21 automobilů. 

Motocykly jely jako v předchozím ročníku oblastní závod, kdežto automobily přeborový. 

Všechny kubatury odjezdily 13 kol na nově sestaveném okruhu, jehož délka byla 5 025 metrů. 

V následujícím čtvrtém ročníku roku 1956 bylo významnou událostí přemístění depa  

do prostoru startu a cíle k hrázi rybníka. Přestože počet zájemců o závod rapidně rostl, 

paradoxně se čtvrtého ročníku účastnilo méně diváků, než v předchozím ročníku. Všechny 
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kubatury jely 13 kol, ovšem se změněnou trasou a celkový počet km tvořil 65,325.  

Celkem se účastnilo 57 jezdců na motocyklech a automobilech.128 

V pátém ročníku se startu účastnilo 8 závodníků, kteří reprezentovali nově založený 

místní Okresní automotoklub v Hluboké nad Vltavou, který vznikl roku 1957. V tomto ročníku 

diváky a hlavně závodníky doprovázelo deštivé počasí, ale o to víc zvedl diváky ze sedadel 

neustálý souboj v kategorii půllitry. Nárůst závodníků byl opravdu veliký, tohoto závodu projelo 

okruhem 71 závodníků. Právě tento pátý a následující rok 1958 patřily k vrcholům těchto 

závodů. Trasa okruhu byla stejná jako v předchozím ročníku a jezdci tak jeli 13 kol s celkovou 

délkou 65,325 km. Roku 1959 se nejspíše z pořadatelského důvodu závod na okruhu nekonal. 

O rok později se konaly poslední závody okruhu na Hluboké. Ovšem v tento rok, se závody 

konaly již na úrovni mistrovského závodu Československé republiky, leckde se hovořilo  

i o mezinárodním závodu. Té doby byl hlubocký okruh nejznámějším z jižních Čech. Tímto 

rokem však zaburácely motory v hlubockých ulicích naposledy. Všichni vítězní jezdci všech 

kategorií jsou uvedeni v tabulce č. 4.129 

 
Obrázek č. 43. Dobová fotografie ze silničního závodu v Hluboké n./Vlt., z roku 1960 - start třídy  
do 175 ccm. Černý, 1960. 

K obnovení tradice došlo po více jak 25 letech dne 8. listopadu 1986, kdy občané 

Hluboké opět mohli uslyšet burácející se zvuky motorů. Klub Svazarm uspořádal 1. ročník 

silničního závodů mopedů na počest 35. výročí Svazarmu. Závodů se účastnilo 35 nadšenců. 

Vítězem těchto závodů se stal J. Pelikán z AMK Srby.130 
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Rok 

závodu 

Kubatura 

[ccm]  

Název 

motocyklu 
Jméno a příjmení 

Výsledný čas 

[minuta] 

1953 150 ČZ 150 Václav Kvěch 29:41,3 

1953 250 ČZ 250 Antonín Posekaný 29:28,7 

1953 350 Walter 350 Antonín Posekaný 27:43,3 

1954 175 ČZ 125 OHC Václav Parus 41:03,2 

1954 250 Jawa OHC František Šťastný 38:18,3 

1954 350 ČZ OHC Jiří Koštíř 36:43,3 

1954 500 ESO Bořivoj Sedlák 35:21,5 

1955 175 ČZ 175 Václav Parus 44:08,2 

1955 250 ČZ OHC František Helikar 44:41,0 

1955 350 Jawa Miroslav Čada 40:51,0 

1955 500 ESO František Helikar 40:20,6 

1955 1100 Cisitalia Vladimír Valenta 44:57,2 

1955 1500 / Václav Bobek 44:48,0 

1956 175 ČZ 175 Karel Bojer 42:22,7 

1956 250 ČZ 250 František Helikar 41:27,3 

1956 350 ESO František Helikar 39:27,2 

1956 500 Jawa OHC Gustav Havel 37:53,8 

1956 1100 Magda Jaroslav Vlček 43:08,7 

1957 175 ČZ 125 OHC František Bartoš 40:35,0 

1957 250 ČZ OHC Jiří Koštíř 44:12,2 

1957 350 Jawa OHC František Helikar 37:39,4 

1957 500 Jawa 500 OHC Miroslav Čada 39:12,2 

1958 175 ČZ 175 Karel Bojer 39:39,8 

1958 250  ČZ OHC Jiří Koštíř 37:11,4 

1958 350 ČZ 250 OHC Jiří Koštíř 37:36,4 

1958 500 Jawa 500 OHC Miroslav Čada / 

1960 125 ČZ OHC František Bartoš 38:57,4 

1960 175 ČZ OHC Jaroslav Žinek 37:39,8 

1960 150 ČZ OHC Stanislav Malina 35:01,2 

1960 350 Jawa OHC Gustav Havel 40:42,2 

Tabulka č. 6. Vítězná jména jezdců, včetně roku závodů, jejich strojů i kubatury a výsledného času. 
Silniční okruh motocyklů Hluboká nad Vltavou v letech 1953 – 1960. 
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Obrázek č. 44. Depo závodníku při závodě hlubockého okruhu. Černý, 1960. 

 
Obrázek č. 45. Dobový plakát upoutávající na VI. ročník Silničního závodu motocyklů  
v Hluboké nad Vlt., dne 20. července 1958 od 14 hodin. Černý, 1960. 
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9.4 Závody koní 

Závody koní neboli dostihové závody se na Hluboké nad Vltavou konaly téměř 

každoročně od jejich počátku do roku 1999. Od té doby stojí na tomto místě golfové hřiště. 

První dostihy se konaly 3. 9. 1972, kdy si první triumf z těchto závodů - Úvodní cena Vondrova 

na 1800 metrů, odnesla amatérská závodnice Nová. Jezdkyně Nová vyhrála na koni Bledaxovi. 

Rok poté se mohla radovat domácí stáj, kdy vyhrál jezdec Kreuzer dostih s koněm Talonem.131 

 
Obrázek č. 46. Historické pohlednice dostihové louky v Hluboké z roku 1935. Golf ve stínu Hluboké.  

Ovšem nepříznivé podmínky travnaté plochy zapříčinily časté potopy a tím na hřišti 

vznikaly bažinatá místa. Proto se roku 1974 a 1975 musely závody těsně před začátkem zrušit. 

O rok později se jen díky obětavé práci pořadatelů, kteří pokryli převážnou část dráhy 

plachtami, podařilo závod zabezpečit.132 

Po necelých dvaceti letech od založení se pořádal jeden závod ročně, toto se změnilo po 

roce 1990. Tehdy se počet závodů rozšířil na čtyři za rok, ale i přesto se závody roku 1999 

zrušily a plochu po dostihovém okruhu plně využil Golfový Club Hluboká nad Vltavou.133 
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9.5 Historie kanoistického závodu České Budějovice – Praha 

Za neméně důležitý v souvislosti se sportovním děním na Hluboké nad Vltavou lze 

bezpochyby považovat kanoistický závod České Budějovice – Praha. Tento závod se poprvé 

pořádal v roce 1922. Jednalo se o nejtěžší závod v historii kanoistiky s nesmírnou obtížností 

průjezdu šlajsnami většiny jezů. Závod byl svou délkou 189 km a celkovým spádem rovných 

200 výškových metrů jedinečným kanoistickým závodem s přirozenými překážkami nejen 

v Evropě, ale i ve světě. 134 

 
Obrázek č. 47. Na horním snímku kresba barokního zámku na počátku 19. století a lodní doprava na 
Vltavě. Druhý obrázek je pohlednice z roku 1902, na níž je zobrazen starý vltavský jez, dnes již 
neexistující zástavba Podskalí.  Koblasa & Kovář, 2012. 

V průběhu druhé světové války zanikly všechny delší distanční závody včetně závodu 

České Budějovice – Praha. Ke znovuobnovení kanoistického závodu došlo až v roce 1948,  

a to po jedenáctileté pauze.135 

Na původní trati bylo 32 jezů. Zmiňuje-li autor souvislost tohoto závodu  

s Hlubokou nad Vltavou, i zde závodníky čekal jeden z jezů, původně klasický pevný. Tento jez 

byl následně nahrazen pohyblivým. 500 metrů pod jezem byla oficiální stanice kanoistického 

                                                 
134

 Štumbauer, J., & Štumbauer, P. (2015). Historie kanoistického závodu České Budějovice – Praha. 
České Budějovice: TYPODESIGN s.r.o., s. 6. 
135

 Štumbauer, J., & Štumbauer, P. (2015). Historie kanoistického závodu České Budějovice – Praha. 
České Budějovice: TYPODESIGN s.r.o., s. 57. 
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svazu. Úsek závodu z Hluboké nad Vltavou směrem ke skále Baba, dlouhý celkem 12 km,  

byl tvořen mírně peřejnatými partiemi řeky.136 

 
Obrázek č. 48. Nahoře pohlednice z doby kolem roku 1940 – vltavský jez po regulaci řeky Vltavy Úpo 
pohledu z levého břehu řeky. Druhá fotografie vltavského jezu též při pohledu z levého břehu, ovšem 
proti proudu, z třicátých let 20. století.  Koblasa & Kovář, 2012. 

Poslední ročník, v pořadí 27., se uskutečnil v roce 1959. K jeho zániku došlo vlivem 

změny charakteru středního toku Vltavy. Uzavření závodu s sebou bohužel přineslo i další 

negativum, uzavření bohaté historie naší kanoistiky a vodní turistiky na střední Vltavě, řece 

plné nepopsatelných přírodních krás.137  
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 Štumbauer, J., & Štumbauer, P. (2015). Historie kanoistického závodu České Budějovice – Praha. 
České Budějovice: TYPODESIGN s.r.o., s. 69,75 a 76. 
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 Štumbauer, J., & Štumbauer, P. (2015). Historie kanoistického závodu České Budějovice – Praha. 
České Budějovice: TYPODESIGN s.r.o., s. 5 a 209. 
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10 Závěr 

Při výběru tématu této bakalářské práce si autor nedokázal představit, do jaké hloubky 

sahá sportovní činnost ve vybraném městě a čím vším, si jednotlivé kluby či spolky za všechna 

období musela projít. Cílem této práce bylo prozkoumání veškerých pramenů a naleznutí 

historických poznatků k tělesné výchově a sportu.  

Autor celou práci rozpracoval do částí, které jsou rozděleny v chronologickém sledu  

a jsou děleny podle světových i národních událostí v daném městě. Z těchto kritik vzniklo 

rozdělení do sedmi hlavních kapitol, kdy začínající kapitolu tvoří stručný nástin historie města. 

Druhou kapitolou začíná sportovní dění vznikem první jednoty a první zmínky sportů. 

V následujícím meziválečném období bylo mnoho jednot a klubů přerušeno či plně zastaveno 

z důvodu probíhající války a německého obsazení. V třetí části, období poválečného, vzniklo 

mnoho zajímavých sportů a došlo k velkému rozvoji ostatních sportovních odvětví. V páté 

kapitole je zmíněna historie TV a sportu v období komunismu, kdy docházelo k velkým 

stavebním změnám v jednotlivých sportech a jednot. Šestá kapitola je spjata se vznikem 

samostatné České republiky, a tím veškerá sportovní činnost po současnost, tj. rok 2016. 

V celkovém součtu je nyní na Hluboké nad Vltavou aktivních více než polovina ze všech  

zde zmíněných sportovních klubu a jednot. 

Závěrem této práce by chtěl autor podotknout, že ze zkušeností, které díky tomuto 

tématu a jeho zpracování získal, by rád využil v budoucnu například v rozšíření této bakalářské 

práce. I přes velkou oblíbenost většiny zde zmíněných sportů je po získaných informací 

z pramenů či rozhovorů velkým problémem financování jednotlivých klubů. Konkrétně se jedná 

o pokrytí jejich ročních nákladů na provoz činnosti. Málokdy je klub soběstačný, aby dokázal 

naplno vykonávat svou činnost bez pomoci finančních dotací. Dle názoru autora by se mělo 

zvážit rozdělování dotací na jednotlivé sporty nejen v tomto městě, ale také pomáhat rozvíjet  

i udržovat současné či nově vzniklá sportovní odvětví. 

 

 

 

 

 

 

 



74 

 

Seznam zkratek 

AC   Athletic club 
BPPOV  Buď připraven k práci a obraně vlasti 
ČOS  Česká obec sokolská 
ČR   Česká republika 
DTJ   Dělnická tělovýchovná jednota 
FC   Football club 
HC   Hockey club 
JŽH   Jihočeská župa házené 
KSČ   Komunistická strana Československa 
Měst NV Městský národní výbor138  
MěV KSČ  Městský výbor Komunistické strany Československa 
n./Vlt.  nad Vltavou 
NSR  Německá spolková republika 
NDR  Německá demokratická republika 
PPOV  Připraven k práci a obraně vlasti 
př. n. l.  před našim letopočtem 
SČSP  Svaz Československo - sovětského přátelství 
SHM  Sportovní hry mládeže 
SK   Sportovní klub 
SOA  Státní oblastní archiv 
Svazarm  Svaz pro spolupráci s armádou 
JOS SKP JNU Jachetní oddíl Sokola Sdružených Komunálních podniků Jednotného 

Národního Výboru 
TJ   Tělovýchovná jednota 
TJ TK Mane  Tělovýchovná jednota, Tenisový klub Mane 
TOZ  Tyršův odznak zdatnosti 
TTC   Table-tenis club 
TV   tělovýchova, tělesná výchova 
ZRTV  základní a rekreační tělovýchova  

                                                 
138

 Zkratka Měst NV byla v práci použita podle literatury. Oficiální zkratkou pro Městský národní výbor 
ovšem byla MěNV. 
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